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Új Hajtá s

Lapunk megjelenését támogatta:

Uram, add, hogy lássak!
Diákkoromban voltam egy kiállításon, ahol valamennyire megtapasztaltam, mit 

jelent vaknak lenni. A teljes sötétségben nem tudtam, merre megyek, nehéz volt 
közlekedni a lépcsőn, nem láttam a színeket, az irányt… Milyen nehéz a vakság! 
Sokkal rosszabb a lelki vakság – amelyben elveszítem a lelki irányt, amelyben nem 
látom sem a másik embert, sem a veszélyt, sem a fényt, sem a mennyország színe-
inek a szépségét. Összetörök magam körül mindent…

János evangéliuma így kezdődik: „A Világosság a világba jött, de övéi nem fo-
gadták be.”

Kérdés, hogy én befogadom-e? Az Evangéliumban látjuk, hogy amit maga az 
Isten mond, tanít, azt az emberek egyik része befogadja, másik része nem fogadja 
be. Aki befogadja, úgy érzi, rátalál valamire, felfedezi az élete célját, más fényben 
látja a valóságot.

Megdöbbentő, hogy lehet úgy élni, hogy azt gondolom: Istenben élek – közben 
ez egyáltalán nem így van. Ahogy a farizeusok is látják Jézus csodáit, de mivel 
csak a maguk igazságát keresik és nem Isten akaratát, nem ismerik fel, hogy Isten 
Fia az, aki mellettük van. Jézus mondja is nekik: „Ti vak vezetők… nézvén néztek, 
de mégsem láttok!”

A másik oldalról viszont vannak olyan emberek, akik látnak. Például az öreg 
Simeon. Rengeteg ember van a templomban, de felismeri közöttük a Messiást. Er-
zsébet, amikor Máriával találkozik, felismeri a Szentlélek által, hogy Isten anyja 
látogatott el hozzá. Keresztelő János a tömegben rámutat Jézusra, hogy „Íme, az 
Isten báránya”…. És még sokan mások, akik láttak és hittek, de fogalmazhatunk úgy 
is, hogy hittek és látni kezdtek.

Hogy is van ez? Mitől látok és mitől vagyok vak? Jézus azt mondja: boldogok a 
tisztaszívűek, mert meglátják az Istent. Két dolog van ebben a kijelentésben. Az 
egyik az, hogy a szívünk lehet tiszta vagy tisztátalan; a másik, hogy a szív állapo-
tától függ, hogy látom-e az Istent vagy nem; hogy vak vagyok vagy látok. Nem 
mindegy tehát, milyen állapotban van a szívem. Sokszor lehet hallani a mai világ-
ban: „Hallgass a szívedre!” Pedig a Szentírásban sehol nem találjuk, hogy a szíved 
után menjél, hanem hogy Jézus azt mondja: vedd fel a keresztedet és kövess EN-
GEM. Jézust kell követni, nem a szívünket. A szív nem azért van teremtve, hogy 
vezessen, hanem azért, hogy szeressen. A szív mindig zavarban van, ha neki ve-
zetnie kell. Az egyik helyen Jézus azt mondja, hogy ami belülről, a szívből jön, az 
szennyezheti be az embert. Ott születnek a bűnök is. Valójában a szívünk vezetve 
kell, hogy legyen – Isten által. A kérdés az: engedem-e, hogy az élő Isten, a Te-
remtő vezessen vagy egy hamis istent, bálványt követek?

Jézus első szavai Márk evangéliumában: „Tartsatok bűnbánatot, térjetek meg és 
higgyetek az Evangéliumban.” Vagyis Jézus azt mondja: dolgozzunk a szívünkön. 
Medjugorjéban, Mária egyik üzenetében ezt mondja: „Drága gyermekeim, úgy 
dolgozzatok a szíveteken, ahogy a mezőn dolgoztok.” És eszembe jut az a herceg-
ovinai föld, amely tele van kövekkel; amit mindig öntözni, kapálni, gondozni kell.

Aztán ott van Jézus tanítása a magról, ami kövek közé, rossz, gondozatlan 
helyre esik, elszárad, eltűnik, illetve ami jó földbe esik és jó termést hoz. Mitől lesz 
a szívem „jó föld”? Tulajdonképpen az összes dolog, ami az Egyházban van, azt 
az egy célt szolgálja, hogy megnyíljon a szívem, hogy az isteni mag növekedni 
tudjon benne. A gyónás, az imádság, a böjt, az Eucharisztia, a Szentírás olvasása 
mind olyan „gyakorlatok”, amik jó földdé teszik a szívemet. A növekedést és a ter-
mést már az Isten adja.

Az az ember, aki így él, megtanul szívvel látni, a mennyország perspektívájából 
nézni az életre. Látni fogja, hogy mit akar tenni a jó Isten és a körülötte élő emberek 
is eljutnak általa oda, hogy felismerjék Isten akaratát. Tanúvá válnak.

Feltehetem magamnak a kérdést: hány dolog van, amit nem veszek észre? Lehet, 
hogy én is vak vagyok valamiben? Mi az, amit nem látok meg magamban, magam 
körül? Imádkozzunk gyakran úgy, mint az evangéliumban a vak ember, aki oda-
ment Jézushoz: Uram, add, hogy lássak! 

Petenko Miron atya
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Aquinoi Szent Tamás:
Adj Uram éber szívet...

Adj, Uram, éber szívet, hogy annak figyelmét semmi kíváncsi 
gondolat Tőled el ne terelje,
adj nemes szívet, hogy azt semmi hitvány érzelem földre ne 
teperje,
adj egyenes szívet, hogy azt semmiféle mellékszándék el ne 
görbítse, maga felé ne hajlítsa,
adj erős szívet, hogy azt semmi viszontagság meg ne törje,
adj szabad szívet, hogy azt semmiféle erőszakos érzelem 
magához ne fűzhesse.

Adj, Uram, Istenem, Téged megismerő értelmet,
Téged kereső buzgalmat,
Téged megtaláló bölcsességet,
add, hogy életem Előtted kedves legyen,
állhatatosságom téged bízvást várjon,
és adj bizodalmat, mely Téged végtére átkarolhasson.

Kempis Tamás
Önmagunk felajánlása

Uram, Te tudod, mi a legjobb nekünk.
Tedd meg hát azt, ami Néked tetszik.
Adj, amit Te akarsz, és amikor Te akarod.
Bánj velem úgy, amint legjobbnak látod.
Állíts oda, ahová akarsz.
Cselekedj velem minden dolgodban úgy, amint neked tetszik.
Íme, én szolgád vagyok. Kész vagyok mindenre.
Nem kívánok magamnak élni, hanem Tenéked.
Ó, bárcsak méltóképpen és tökéletesen megtehetném ezt.

Szent Ciprián
Milyen nagy a Te irgalmasságod...

Milyen nagy a te irgalmasságod, Krisztus Urunk,
milyen nagy a Te jóindulatod és jóságod,
hiszen megengeded,
hogy Isten jelenlétében imádkozzunk
és Őt Atyánknak nevezzük!
Ahogy Te Isten Fia vagy,
úgy minket is fiaknak hívnak.
Saját magától senki sem merte volna
imájában ezeket a szavakat használni,
arra volt szükség, hogy Te magad bátoríts erre.
Ó Jézus, emlékeztess,
hogy amikor Istent Atyánknak szólítjuk,
Isten gyermekeként viselkedjünk!
Ha nekünk örömünk telik Atyánkban,
neki is kedvét kell találnia bennünk.
Atyánk, hadd legyünk templomod,
amelyben az emberek felismerik jelenlétedet!
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Kalkuttai Szent Teréz:
Eljöttem Hozzád, Jézus

Eljöttem Hozzád, Jézus, hogy érintésedet fogadjam,
mielőtt megkezdem a napot.
Pihentesd meg tekinteted tekintetemben,
segíts, hogy munkámat barátságod biztonságának tudatá-
ban végezhessem.
Töltsd be gondolataimat, hogy kitartsak a lárma sivatagában is,
engedd, hogy áldott sugaraid beragyogják elmém rejtett zu-
gait,
és adj nekem erőt azokért, akiknek szükségük van rám.

Loyolai Szent Ignác:
Jézus, árassz el teljességeddel!

Jézus, árassz el teljességeddel!
Tested és véred legyen ételem és italom!
Szenvedésed és halálod legyen erőm és életem!
Jézus, Te velem vagy, így mindent megkaptam.
Kereszted árnyéka legyen keresett menedékem!
Ne engedd, hogy elfussak, felajánlott szereteted elől,
És őrizz meg a gonosz hatalmától!
Mindennapi kis halálaimat ragyogja be szereteted fénye!
Hívj engem állandóan, amíg el nem érkezik az a nap,
Amikor szentjeiddel örökké dicsőíthetlek Téged!
Amen

A szerető figyelem imája

A Szent Ignác-i examen a szerető figyelmesség imája. Ke-
rete rendkívül egyszerű: napunk egy alkalmas időpontjában 
elcsendesedünk, és visszatekintünk az előző examen óta el-
telt időre. Lényege a bennünk működő erők, belső megmoz-
dulások mérlegelése, kiértékelése. Az examen gyakorlata azt 
szolgálja, hogy megérezzük, megtaláljuk Istent önmagunk-
ban, teljes emberi személyiségünkkel odaforduljunk Hozzá. 

A Szent Ignác-i examen – ahogy a latin eredetű szó sejteti is 
– egyfajta lelkiismeret-vizsgálat. Olyan folyamat, amelyben ki-
fejeződik a jó és a rossz, az értékes és értéktelen elkülönül egy-
mástól. Mégsem a múlton való rágódás, nem turkálás bűneink 
között, nem az önvád gyakorlása, hanem a valóságunk, Isten-
nel való kapcsolatunk hálás tudatosítása. Egy examen rendes 
körülmények között 15 percig tart, és jellegzetes időpontja az 
este. Szent Ignác a reggeli napindításnál és délben, ebéd kör-
nyékén is ajánl egy-egy vissza- és előretekintést. Érdemes kikísér-
leteznünk, hogy melyek a számunkra alkalmas időpontok, meny-
nyi időt tudunk szánni a gyakorlatra, és milyen módon végezzük.

James Martin SJ javaslatai segíthetnek az examen gyakor-
lásában:

1. Jelenlét: Emlékezz arra, hogy amikor imádkozol, külön-
leges módon vagy Isten jelenlétében. Kérd Istent, hogy le-
gyen segítségedre imádságodban.

2. Hála: Idézz fel két vagy három dolgot, ami ma történt 
veled, és amiért különösen is hálás vagy. Ízlelgesd ezeket az 
ajándékokat, aztán adj hálát értük Istennek.

 3. Visszatekintés: Tekints vissza a napodra a kezdetétől a 
végéig, és figyeld meg, hol tapasztaltad Isten jelenlétét. Ész-
lelj minden tapasztalást a legnagyobbtól a legkisebbig: egy 
jó baráti beszélgetéstől kezdve a napfény melegéig az arco-
don. Mikor szerettél? Mikor szerettek?

4. Bánat: Talán ma bűnt is követtél el, vagy tettél valamit, 
amit bánsz. Fejezd ki bánatodat Istennek, és kérd bocsánatát. 
Ha súlyos bűnről van szó, keresd az imádságban, hogyan 
nyerhetnél bocsánatot attól az embertől, akit megsebeztél, 
vagy felkészülhetsz a szentgyónásodra.

5. Kegyelem: Talán szeretnél visszatérni az imádságod 
egy hangsúlyos pontjához és elmondani Istennek, milyen ér-
zések voltak benned. Az imádság végén kérd Isten kegyelmét 
a következő napra.

Egy idő után, ahogy imádkozod az exament, Isten jelenlé-
tét sokkal inkább észre fogod venni pillanatról pillanatra, nem 
csak a nap végén. Az egész napot, mint imádságot látod 
majd. Később felfedezed, hogy a tevékenységben is szem-
lélődővé válsz.

Forrás: Jezsuita.hu
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Két életút, egy lányé és egy fiúé. 
Nem voltak kortársak, itt a földön nem 
ismerték egymást. Most mindketten a 
boldogok társaságában vannak. Nem 
különböztek tőlünk, nem volt kiemel-
kedő életük, nem lettek sztárok, mégis 
az egész világ ismeri őket. Földi életük 
rövid volt, mégis a magasságokig értek. 
Mi a titkuk? 

Ferenc pápa Christus vivit (Krisztus 
él) kezdetű apostoli buzdításában ezek-
kel a szavakkal állítja alakjukat a fiata-
lok elé: „A fiatal Chiara Badano megta-
pasztalta, hogy a szenvedést 
átalakíthatja a szeretet. (…) Békéjének 
és örömének kulcsa az Úrba vetett teljes 
bizalom volt, és az, hogy úgy fogadta 
betegségét, mint az Úr titokzatos akara-
tának kifejeződését, ami az ő és min-
denki javára válik.” (Christus vivit 62.)

„Carlo Acutis az új kommunikációs 
technikákat az evangélium továbbadá-
sára, értékek és a szépség közlésére 
tudta használni. Nem esett bele a csap-
dába. Látta, hogy sok fiatal, bár lát-
szatra különböznek egymástól, valójá-
ban egyformák lesznek, mert az után 
futnak, amit a hatalmasok dobnak elé-
jük a fogyasztás és a kábítás mechaniz-
musai által. Így nem engedik kibonta-
kozni az Úrtól kapott ajándékokat, nem 
adják ennek a világnak azokat a szemé-
lyes és páratlan képességeket, melyeket 
Isten ültetett mindegyikükbe.”(Christus 
vivit 104.)

Carlo Acutis 1991. május 3-án szü-
letett, és mindössze 15 éves korában, 
2006. október 12-én halt meg, egy 
gyors lefolyású, agresszív leukémia kö-
vetkeztében. Miközben egy átlagos fia-
tal életét élte, iskolába járt, focizott, ze-
nélt, kirándult, videójátékokkal játszott, 

honlapot szerkesztett, fotózott, nyomo-
zós filmeket nézett, és maga is készített 
kisfilmeket, a beszámolók szerint külö-
nösen is vonzódott az eucharisztikus Jé-
zushoz, napi szentáldozó volt, minden-
nap imádkozta a rózsafüzért, és 
programozási tehetségét arra hasz-
nálta, hogy a világhálón sokaknak be-
mutathassa az eucharisztikus csodákat. 
Saját állítása szerint az Eucharisztia volt 
„az ő autópályája a mennyország felé”. 
Carlo Acutist 2020. október 10-én Assi-
siben avatták boldoggá.

Chiara Luce Badano 1971. október 
29-én született, első és egyetlen gyer-
meke volt szüleinek, akik tizenegy éven 
át vártak rá. Már gyerekkorában érzé-
keny volt a szegények iránti szeretetre, 
legszebb játékait négyévesen a sze-
gény gyerekeknek adta. Hétévesen, 
amikor megtudta, hogy Afrikában van-
nak éhező gyerekek, úgy döntött, hogy 
megtakarított zsebpénzét elküldi megse-
gítésükre. Kamaszkorát a barátok, a 
sport, az olvasmányok, a Fokoláre cso-
portjaival való találkozások határozták 
meg. Életvidám lány volt, nem tartozott 
a legjobb tanulók közé, a gimnázium-
ban még osztályt is kellett ismételnie. 17 
évesen hirtelen nyilalló fájdalmat érzett 
a bal vállában, a vizsgálatok csontda-
ganatot mutattak ki nála. Ezzel mintegy 
két éves kálvária vette kezdetét. Na-
gyon fájdalmas kezelésekkel kellett 
szembenéznie, ragyogó mosolya mégis 
megmaradt, és a mellette lévőket is be-
levonta a Szeretet-Istennel megélt ta-
pasztalatába. 1990. október 7-én, Ró-
zsafüzér Királynője ünnepén hunyt el. 
2010. szeptember 25-én avatták bol-
doggá Rómában.

Mi volt hát a titkuk? Sok mindent 
mondhatunk, de egy biztos: Isten volt 
számukra a legfontosabb. 

„Az egyik este elmentünk Portofi-
nóba vacsorázni. Amikor kijöttünk az 
étteremből, Carlo kicsit félrevonult. 
Olyan volt, mintha ott sem lenne. Gond-
terheltnek és szomorúnak tűnt. Nem 
mondtam neki semmit. Időnként voltak 
ilyen pillanatai. Idővel megtanultam, 
hogy ilyenkor ne tolakodjak be a lel-
kébe, hagyjam őt békén. A hazaúton is 
feltűnően hallgatag volt. Bementünk a 

házba, üdvözöltük a nagyszülőket, és 
felmentünk a szobába aludni. 

Talán egy kicsit hosszasabban néz-
tem a kelleténél, mert úgy érezte, meg 
kell szólalnia. Nagyon érzékeny volt. 
Nem akart nekem aggodalmat okozni, 
ezért ő kezdett neki és osztotta meg ve-
lem lelkiállapotát. Elmondta, hogy ami-
kor kijöttünk az étteremből, egy belső 
hangot hallott, amiről úgy érezte, Jézus 
hangja. Ennyit mondott: „Szomjazom.” 
Igen, ugyanazt, amit Jézus a kereszten 
mondott kicsivel a halála előtt. Elmagya-
rázta nekem, hogyan értelmezi ezt: az 
Úr meg akarta vele értetni, hogy ho-
gyan érzi magát a Portofinót jellemző 
fényűzésben, gazdagságban, bőség-
ben. Nem ítélkezés volt ebben a szó-
ban, hanem Jézus szomjúsága, hogy 
mindenkit megmentsen, és különösen 
azokat az embereket, akik ott voltak.

Nagyon megérintettek a szavai. 
Még jobban megértettem, hogyan vi-
szonyuljak az anyagi javakhoz, még 
mélyebben átéltem, hogy nem a gaz-
dagság tesz boldoggá, és hogy egyet-
len aggodalmunk az kellene hogy le-
gyen, hogy megmentsük a lelkünket és 
azokét is, akikkel találkozunk: mire jó, 
ha megnyered a világot, de közben el-
veszíted saját magad? Carlo többször 
megosztotta velem, hogy szerinte „a 
hitben való előrelépés a lét felé közele-
dik, és a birtoklástól pedig távolodik.” 
Carlo folytatta a beszédet: „ha Isten 
birtokolja a szívünket, akkor mi pedig a 
végtelent birtokoljuk.” És elmagyarázta, 
hogy ha valaki csak az anyagi javak-
ban bízik, és nem az Úrban, az olyan, 
mintha valaki egy visszafele életet élne, 
mintha egy sofőr nem egyenesen és 
gyorsan a célja felé haladna, hanem 
mindig az iránnyal szembe menne, a 
céljától távolodva, azt kockáztatva, 
hogy összeütközik valakivel.

Néhány nappal később, egy reggel 
a nagyszülők meghívták hajózni ismerő-
seiket. Közülük néhányan nemesek vol-
tak. Ha jól emlékszem, az egyikük egy 
gróf volt. Mielőtt beszálltunk volna a 
hajóba, az egyik vendég megkérte a 
két tengerészt, akik rendben tartották a 
hajót és a nagypapának segítettek kiha-
józni és kikötni, hogy segítsenek a „gróf 
úrnak” beszállni a hajóba. Úgy meg-

Életszentség fiatalon – lehetséges?
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nyomta a „gróf” szót, mintha csak a 
státusát akarta volna hangsúlyozni. Em-
lékszem, hogy Carlo belepirult. Na-
gyon zavarba jött attól, hogy ezek az 
emberek így beszélnek. Fényévekre 
érezte magát ettől a sznob viselkedés-
től, és nagyon szégyellte magát. Ezen 
nem tudott változtatni.

Ilyen volt a fiam. Nagyon egyszerű. 
Nem szerette a címeket és a mindenféle 
titulusokat, amiket az emberek a nevük 
elé ragasztanak. Mintha arra lenne 
szükségük, hogy a különbözőségüket 
hangsúlyozzák, és elkülönüljenek a ve-
lük együtt lévőktől. Carlo nem szerette, 
ha valaki fontosnak érzi magát, aki a 
többiekkel azt érezteti, hogy alacso-
nyabb rendűek, vagy aki beszédében 
és viselkedésében érezteti a vagyoni 
vagy státusbeli különbséget. Neki a cí-
mek, a kitüntetések, a pénz csak papír-
hulladék volt, ami a kukában végzi. Úgy 
tartotta, hogy nem mi választjuk, hogy 
gazdagnak vagy nemesnek születünk, 
nincs is benne semmi érdemünk, ha 
azok vagyunk. Azonban nemes lelkűek, 
azok valóban döntésünk alapján va-
gyunk, saját akaratunkból, és akinek si-
kerül azzá válni, sok érdemet gyűjt a 
mennyben.” (Részlet Antonia Salzano 
Acutis és Paolo Rodari, A fiam titka, 
Carlo Acutis életszentsége és lelkisége 
című könyvből)

Chiara Luce hite egyszerre volt „cso-
dálatos és egyszerű”. Szenvedélyesen 
szerette Jézust, követte az Atyához való 
visszatéréséig. Ami megkülönböztette 
társaitól, az volt, hogy már egészen kis-
korától kezdve lelkileg mélyen megérin-
tette a megfeszített Krisztus és az ő leg-
nagyobb fájdalma, amikor a kereszten 
úgy érezte, hogy elhagyta őt az Atya. 

Chiara Luce úgy értelmezte a szenve-
dést, ami vár rá, mint hosszú előkészüle-
tek utáni beérkezést. Azt mondta: noha 
ezt nem érti még, de Jézus felkészítette, 
hogy nagy fájdalmakat legyen képes 
elviselni.

„Óh, mennyire szerettem volna meg-
állítani azt a rohanó vonatot, amely 
egyre távolabb vitt! De még nem értet-
tem. Túlzottan lefoglaltak az ambícióim, 
a terveim, és ki tudja még, mi minden, 
ami most annyira jelentéktelennek, ha-
szontalannak és mulandónak tűnik. Egy 
másik világ várt rám, és nem volt más 
hátra, mint hogy ráhagyatkozzam. Most 

már egy csodálatos terv részének ér-
zem magam, amely lassan-lassan tárul 
fel előttem.”

Chiara Luce azt is tudta, hogy Isten 
akaratát csak a jelen pillanatban tudjuk 
megtenni. Ha belegyökerezünk a jelen 
pillanatba, akkor egyesülünk a forrás-
sal, Istenben vagyunk, aki minden lé-
tező és minden szeretet forrása. Így szí-
vünk a szenvedések közepette is 
Istenben pihen meg. Egy évvel halála 
előtt egy iskolai fogalmazásban így ír: 
„Valójában… az egyetlen idő, amely-
nek az ember birtokában van, az a je-
len pillanat, amelyet belsőleg kell meg-
élni, teljesen kihasználva. Ha így él, az 
ember természetesen szabadnak érzi 
magát, hisz nem nyomja össze a múlt 
bánata és a jövő miatti aggodalom. Ter-
mészetesen nem könnyű elérni ezt a 
célt, mely állandó erőfeszítést kíván… 
értelmet adni minden kisebb vagy na-
gyobb cselekedetünknek… a többiek 
javára.”

Édesapjának, akit teljesen maga alá 
temetett a szenvedés, hogy látja meg-
halni a lányát, és aki őhozzá fordul, 
hogy mit tegyen, azt javasolja, amit sa-
ját betegségének tapasztalata tanított 
neki, amikor ő maga sem tudta, mi lesz 
az út vége: „Igyekezz a jelen pillanatot 
élni. Mindig egy kis darabka időt kell 
megélned, mindig egy-egy pillanatot. 
Élj minden percet Jézussal közösség-
ben. Aztán Isten kegyelme a segítsé-
gedre siet.”

Chiara kilencévesen vett részt elő-
ször Fokolare találkozón: az 1980-as 
Familyfesten volt ott a családjával Ró-

mában. 1981-ben írta Chiara Lubich-
nak, a mozgalom alapítójának az első 
levelét, amelyet aztán még sok további 
levél követett. 1983. november 27-ei le-
velében ezt írta az akkor 12 éves lány: 
„Felfedeztem, hogy az elhagyott Jézus 
az Istennel való egység kulcsa, és azt 
szeretném, hogy Ő legyen az első je-
gyesem az életben, szeretnék felké-
szülni arra, amikor eljön. Őt választom 
mindenekelőtt!”. Nem egészen hét év-
vel később Jézus eljött érte, és ő felké-
szülten várta. Olyannyira, hogy az ő 
helytállása, ereje és öröme öntött lelket 
a családjába, barátaiba, ismerőseibe is.

Azért ez nem volt minden pillanatban 
könnyű és ennyire egyértelmű. Édes-
anyja, Maria Teresa mesélte el, hogyan 
fogadta Chiara Luce, amikor az orvos a 
lány kérésére kendőzetlenül elmondta, 
hogy fájdalmas kezelések következnek, 
a kemoterápia miatt ki fog hullani a 
haja, és igazából semmi reményt nem 
látnak a gyógyulásra.

„Még ma is látom magam előtt, 
ahogy a kert felől érkezett, zöld kabát-
jába burkolózva. Földre szegezett tekin-
tettel közeledett, mintha ott sem lenne, 
belépett a házba. Megkérdeztem, mi 
volt. Mire ő: »Most ne, most ne be-
szélj!«. Ledőlt az ágyra, behunyt szem-
mel. Huszonöt perc telt el így. Úgy érez-
tem, belehalok, nem tudtam, mit 
csináljak. Az egyetlen mód, ahogy mel-
lette tudtam lenni, az volt, hogy hallgat-
tam, és vele szenvedtem. Igazi harc volt, 
amit meg kellett vívnia. Aztán megfor-
dult, és rám mosolygott: »Most már be-
szélhetsz.« Megtette. Újra kimondta az 
igent. És többé nem fordult vissza.” „Chi-
ara csak egyszer kérdezte meg, miért 
van ez a fájdalom. Az első műtét után 
felkiáltott: »Jézusom, miért?« Néhány 
pillanat múlva magától válaszolt: »Ha 
ezt akarod, Jézus, akkor én is ezt aka-
rom«.”

Minden próbatételt így fogadott ezu-
tán, így az őt látogató barátai, akik az-
zal a szándékkal mentek a betegágy-
hoz, hogy lelket öntsenek bele, 
segítsenek neki, megajándékozottnak 
érezték magukat, amikor távoztak tőle. 
A család, a barátok, az orvosok, ápoló-
nők: mindenki azt mondta, hogy mel-
lette öröm volt minden pillanat.

Összeállította: Molnár M. Katalin
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Ferenc pápa 2021. október 10-én hirdette meg a so-
ron következő vatikáni püspöki szinódushoz vezető 
szinodális folyamatot. Idézzük fel néhány mondatát, 
ami segíthet újra a helyes távlatba helyezni az eljá-
rást.

„… Biztos vagyok abban, hogy a Lélek vezetni fog bennün-
ket, és megadja a kegyelmet, hogy együtt haladjunk előre, 
hogy meghallgassuk egymást. Meghívást kaptunk az egy-
ségre, a közösségre, a testvériségre, mely annak átérzéséből 
fakad, hogy Isten egyetlen szeretete ölel át bennünket. Mind-
annyiunkat. 

A szinódusnak három kulcsszava van: közösség, részvétel 
és küldetés.

A közösség az Egyház természetét fejezi ki. A közösség: 
összetartozás és belső teljesség a kegyelemben, az igazság-
ban, az együttműködésben. A küldetés: apostoli elkötelezett-
ség a mai világ iránt. Az Egyház azt a küldetést kapta, hogy 
hirdesse és a népek között terjessze Krisztusnak és Istennek 
az országát. A részvétel a keresztségben kapott hit követel-
ménye. Mindenki részvétele alapvető egyházi kötelezettség! 
Mindenki meg van keresztelve, ez a személyazonosító iga-
zolványunk!

A szinódus lehetőséget kínál számunkra a missziós és öku-
menikus jellegű irányváltásra, és nem mentes kockázatoktól 
sem. Az első veszély a formalizmus: a szinódus egy út, 
amelyre nem azért vállalkozunk, hogy kedvező képet fessünk 
magunkról. A második veszély az intellektualizmus – az el-
vontság: ha egyfajta tanulmányi csoportot csinálunk, ahol az 
Egyház problémáiról és a világ bajairól okos, de elvont fel-
szólalások hangzanak el. Végül a mozdulatlanság kísértése: 
hogy „mindig is így csináltuk”, jobb, ha nem változtatunk.

Legyen ez a szinódus a Lélek által lakott időszak! Mert a 
Lélekre van szükségünk, aki megszabadít minden bezárkó-
zástól, feléleszti, ami halott, széttöri a láncokat és örömöt 
áraszt.”

A három éves szinódusi folyamat 3. szakaszába érkeztünk 
tehát. A helyi és a regionális szakasz után, 2023. október 4. 

és 29. között tartják a püspöki szinódust. Püspöki szinódus a 
neve, de nemcsak püspökök fognak együtt dolgozni. Össze-
tétele megváltozik: hetven „nem püspöki” résztvevője is lesz, 
köztük a pápa által kinevezett laikusok, akiknek 50 száza-
léka nő, többen fiatalok. Mind a hetvenen szavazhatnak 
majd az ülésen. Ezen kívül az októberi szinódusi ülésen első 
alkalommal több facilitátor, segítő is részt vesz majd, ami an-
nak köszönhető, hogy a szinódusi tanulmányi csoportok ta-
pasztalatai szerint „a szakértők jelenléte gyümölcsöző folya-
matokat eredményezhet”. Első alkalommal olyan országok 
püspökei is képviseltetik magukat a gyűlésen, amelyeknek 
nincs püspöki konferenciája. Ilyen a luxemburgi érsekség, 
Észtország és Moldova.

De hol is tartunk most? Többek között erről kérdezték 
Nathalie Becquartot, XMCJ szerzetesnőt, a püspöki 
szinódus altitkárát: 

„– Hol tartunk most a szinodalitás útján, ame-
lyet Ferenc pápa kijelölt az Egyház számára?

– Hosszú ideje, a II. Vatikáni Zsinat óta járunk ezen az 
úton. A kérdés az, milyennek kell lennie az Egyháznak a zsi-
nat tanítása nyomán, a Lumen gentium kezdetű dogmatikus 
konstitúció fényében, amely szerint Isten népének valamennyi 
tagja az életszentségre kapott meghívást, ez az elsődleges 
hivatása minden megkeresztelt embernek. Ferenc pápasága 
idején is a zsinat megvalósításának útján járunk, ő most a 
szinodalitást helyezte előtérbe. Nehéz megmondani, hol tar-
tunk most, hiszen a helyi egyházak, a szerzetesközösségek, a 
mozgalmak különböző helyzetben vannak, különböző szinte-
ken valósítják meg ezt. Még tanulnunk kell, hogy horizontáli-
san lássuk az Egyházat. 

– Az Egyház mindig is igyekezett figyelni az 
idők jeleire. Ebben a pandémiával, háborúkkal 
sújtott világban hogyan igazíthatjuk lépéseinket 
a felgyorsult világhoz?

– Amikor közösen gondolkodunk az idők jeleiről, látjuk, 
hogy a mai világ megosztott, az emberek ugyanakkor egyre 
jobban tudatában vannak annak, hogy kölcsönösen függünk 
egymástól. Valóban egy csónakban evezünk, sürgető szük-
ség van a szinodalitásra, ahogyan az előkészítő dokumentum 
is kimondja. Mindenütt, a plébániákon is segítenünk kell ab-
ban, hogy a valóságból induljunk ki, jól lássuk a világ mai 
helyzetét. 

A szinodalitás magna chartája az a négy alapelv, amit 
Ferenc pápa az Evangelii gaudiumban leírt:

...az idő a tér fölött áll, az egység legyőzi a konfliktust, a 
valóság fontosabb az eszménél, az egész több, mint a rész.  
Együtt kell gondolkodnunk, hogy lássuk a valóságot. A szino-
dális Egyház az a dinamikus Egyház, amely zarándokként él 
a földön, a történelemben. Lentről, a valóságból kell kiindulni, 
nem pedig egy elképzelésből. Ahogyan Ferenc pápa mondta, 

Közösség, részvétel és küldetés
A püspöki szinódus küszöbén
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a világot kell megváltoztatnunk. Nem tehetünk úgy, ahogyan 
mindig tettünk, hiszen a világ változik. Ez nem azt jelenti, 
hogy nincs szükség hierarchiára, hiszen az is az Egyház ter-
mészetéhez tartozik, ahogyan a szinodalitás is, vagyis a test-
vériesség, annak tudata, hogy együtt alkotjuk az Egyház kö-
zösségét, anélkül, hogy a papok és a többi hívő között 
választóvonal lenne. Eszerint szeretnénk élni, és ez egy folya-
mat.

Országonként, helyi egyházanként különböző helyzetben 
vagyunk. Elmondhatjuk, hogy van már tapasztalatunk, de az 
Egyház szinodális megtérése nem fejeződött be. Erre a meg-
térésre szól a meghívásunk, ennek tudatában járunk együtt a 
szinódusi úton, erre hív minket a Szentlélek. Nem lehet a szi-
nodalitáson dolgozni anélkül, hogy mi magunk ne járjunk a 
megtérés útján, ami a sebezhetőség útja is. Ez mindennapos 
tapasztalatom. Senki sem birtokolja az igazságot egyedül. A 
szinodalitás nyitottságot és nagylelkű szívet kíván tőlünk, 
hogy valóban az átalakulás útján járhassunk.”

A Szinódus Főtitkársága június 20-án tette közzé az Instru-
mentum laborist, vagyis azt a dokumentumot, amely a 2023 
októberében és 2024 októberében a Rómában ülésező, két 
részből álló püspöki szinódus munkáját irányítja. A közel hat-
vanoldalas dokumentum magában foglalja a világ minden 
régiójában jelen lévő helyi egyházak tapasztalatait: szót ejt 
a háborúkról, a klímaváltozásról, a kizsákmányolásról, az 
egyenlőtlenségekről és a pazarlást okozó gazdasági rend-
szerekről. Azoknak a helyi egyházaknak a tapasztalatait is 
tartalmazza, amelyeknek hívei mártírhalált szenvednek mint 
egy adott ország kisebbségei, vagy azokét, akik ellen egyre 
erősebben vezérelt és néha agresszív szekularizációval lép-
nek fel. A szexuális zaklatástól, továbbá a gazdasági vagy 
intézményi hatalommal és a lelkiismerettel való visszaéléstől 
megsebzett egyházak tapasztalatait is összegzi, amely sebek 
válaszokat és megtérést igényelnek. A munkadokumentum 
azoknak az egyházaknak a tapasztalatait is magában fog-
lalja, amelyek félelem nélkül szembeszállnak a kihívásokkal a 
szinódusi megkülönböztetés által, anélkül hogy megpróbál-
nák mindenáron megoldani azokat. 

A közelgő ülés tehát nem egy elszigetelt esemény, hanem 
egy folyamat része lesz, ami egy közös háromnapos lelkigya-
korlattal kezdődik.

Popovicsné Palojtay Mártát, az egyházmegye pasz-
torális ügyeinek püspöki titkárát kérdeztük a folya-
matról. Márta kezdettől fogva részt vesz a szinodális 
folyamatban, és tavaly, a kontinentális szakasz prá-
gai ülésén az egyházmegye részéről ő kapcsolódott 
be online. 

„Egyházmegyénkben ígéretesnek indult a Ferenc pápa ál-
tal meghirdetett szinódus. Miklós püspök egy papokból és 
laikusokból álló bizottságot állított fel, amely a Rómából ka-
pott dokumentumok alapján egy kérdéssort állított össze és 
küldött ki a plébániákra. Papok és hívek egyaránt örömmel 
fedezték fel az együttgondolkodás örömét, a hívek lelkesen 
és elkötelezetten kapcsolódtak be a közösségi stílusban vég-
zett munkába; sok plébánosnak is új és szép tapasztalat volt, 
hogy mennyire számíthat a hívekre az egyházért végzett szol-
gálatban. Szinte minden plébániáról érkezett összefoglaló az 

egyházmegyei szinódusi bizottsághoz. Az ígéretes folyama-
tot azonban megszakította a háború...

A következő lépés, amelyben részt vettünk, a szinódus kon-
tinentális szakasza volt ez év februárjában.   Meglepő volt 
számomra, milyen éles a különbség a nyugat-európai és a 
közép- illetve kelet-európai gondolkodásmódban. Úgy tűnt, a 
nyugati delegációk tagjai azonosultak a világ szellemével és 
abban látják a hívek „visszaszerzésének” módját, hogy min-
dent a liberális világi szemlélet szerint alakítanak. Fontos el-
lensúlyt képviseltek a keletiek. Mind a magyar, mind az ukrán 
delegáció világos, tiszta üzenetet fogalmazott meg, nem hó-
dolva be a divatos trendeknek, hanem az ember Istentől ka-
pott méltóságát és az üdvösséget tartva szem előtt.

Most izgalommal várjuk az utolsó szakaszt, amikor az 
egész világ küldöttei októberben megkezdik a záródokumen-
tum megvitatását, és egy évvel később véglegesítik is azt. 
Vannak alapkérdések, amikkel kapcsolatban általános az 
egyetértés: ilyen a laikusok bevonása az evangelizációba a 
megkereszteltek közös méltósága alapján, a nők nagyobb 
megbecsülése, az egyházon belüli kommunikáció javítása. 
Mindezek mellett komoly kérdésként merül fel az, hogyan 
halljuk meg az idők jeleit anélkül, hogy a világ szellemének 
behódolnánk és felhigítanánk a tanítást. Hogyan legyünk be-
fogadó egyház anélkül, hogy feladnánk Krisztus követését. 
Hogyan hallgassunk meg mindenkit anélkül, hogy feladnánk 
a hierarchia szerepét, az Egyház egyetemes jellegét, anélkül, 
hogy mindenki saját elképzelése szerint értelmezze a tanítást. 
Hogyan vegyenek részt a laikusok az egyház vezetésében és 
a döntéshoztalban úgy, hogy közben a szolgálati papság ne 
veszítse el hivatásának különleges jellegét.

Imádkozzunk az októberben kezdődő szinódusért, hogy 
valóban a Szentlélek vezetése legyen a meghatározó, és Is-
ten akarata szerint tudjon megújulni az Egyház.”
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Szent István államalapító király ünnepe alkalmából 
szervezett ökumenikus istentiszteletre érkezett Novák 
Katalin, Magyarország köztársasági elnöke augusz-
tus 22-én a beregszászi római katolikus templomba. 
A rendezvényen jelen voltak kárpátaljai világi és 
egyházi méltóságok, civil szervezetek vezetői, képvi-
selői.

„Nagy bölcsességre vall, hogy az elnökasszony imádság-
gal kezdi hivatalos látogatását Ukrajnában, – hangsúlyozta 
köszöntő beszédében Lucsok Péter Miklós OP, munkácsi ró-
mai katolikus püspök – hiszen az evangéliumban is hallottuk, 
hogy aki sziklára építi házát, annak nem dől össze, még az 
ilyen válság közepette sem… Megerősödtünk és bátran né-
zünk a jövőbe. Ha figyelünk Isten szavára és befogadjuk 
erejét, akkor a Miatyánk szavai megtestesülnek az életünk-
ben, eljön az Ő országa, megvalósul az Ő akarata, és akkor 
a béke és a szeretet emberei leszünk” – bíztatta a püspök az 
egybegyűlteket, majd köszönetet mondott Novák Katalinnak 
és Magyarországnak a sok segítséget, amit fáradhatatlanul 
nyújt a mai napig is.

Zán Fábián Sándor, a Kárpátaljai Református Egyház püs-
pöke elmélkedése előtt Jób könyvéből olvasott fel részletet: 
„…Még a fának is van reménysége: ha kivágják, újból kihajt, 
és nem fogynak el hajtásai” (Jób 14, 7)

„Amikor gyakran tapasztaljuk a fejsze csattogását az Élet 
fájánál, akkor is tudjuk, hogy kihajt, mert a gyökerek erősek. 
Most olyan időszakot élünk, amikor ezek a gyökerek is meg-
gyengülnek, hiszen látjuk, hogy sokkal több az idős, mint a 
fiatal, sokkal többen keresnek meg idősgondozás ügyben, 
mint beiskolázás kérdésében. De az Ige erre a helyzetre is 
biztatást és reménységet ad: hogyha a víz elfogy, a víz illata 
felüdít. Ezért azt kérem az Anyaországtól is, hogy imádkoz-
zon értünk, hogy új hajtás sarjadjon az életünkben!” - mondta 
a püspök.

Demkó Ferenc, a Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye 
magyar ajkú hívekért felelős helynöke a kenyérszaporítás tör-
ténetét vette beszédének alapjául. Rávilágított arra, hogy öt-
ezer emberre nem elég két hal, de Isten csodát tesz az éle-
tünkben, ha azt a keveset, amit tőlünk kér, megtesszük. Akkor 
a két hal meg fogja hozni a mának és a holnapnak a gyümöl-
csét.

„Merítsünk erőt közös keresztény hitünkből”
Novák Katalin Kárpátalján
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Az elnökasszony saját kezűleg készített kenyérrel érkezett 
az ünnepre, melyet a liturgia keretében áldottak meg az egy-
házak képviselői.

Az igeliturgia után tartott ünnepi beszédében Novák Kata-
lin hangsúlyozta, hogy tizenötmillió magyar szeretetét, aggo-
dalmát és üzenetét hozta el személyesen Kárpátaljára.

„Amikor legutóbb jártam Önöknél, akkor az adventi koszo-
rún közösen gyújtottuk meg az első gyertyát. Szinte teljes sö-
tétségben énekeltünk együtt a beregszászi utcán… Jó itt lenni 
Önökkel, együtt ünnepelni és együtt imádkozni… Azért va-
gyok itt, hogy megkérdezzem: Hogy vannak? Hogy bírják? 

Miből merítenek erőt? S azért is vagyok itt, hogy segítsek 
ebben az erőgyűjtésben. Tizenötmillió magyar erejét hoztam 
el ma ide Beregszászba. Azt a reményt, azt a bizonyosságot, 
hogy van és lesz közös jövőnk.  Merítsünk erőt közös történel-
münkből, egymásból, közösségünk tagjaiból, azokból a se-
gélyszervezetekből, akik a háború első napjától itt vannak 
Kárpátalján, Ukrajnában, és segítenek. De leginkább merít-
sünk erőt közös keresztény hitünkből.” Majd felolvasta azt az 
imát, melyet számunkra, kárpátaljai magyarok számára írtak, 
és amellyel értünk fohászkodtak az Istenhez.

A rendezvényen fellépett a Vári gyermekkórus, akik a 
Templom és az iskola című megzenésített verssel, majd pedig 
dicsőítő énekkel kedveskedett a jelenlévőknek.

Az istentisztelet után Novák Katalin a civil szervezetek és 
az egyházak képviselőivel találkozott a Pásztor Ferenc Kö-
zösségi Házban. Végül a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládos 
Egyesület díjátadójához is csatlakozott, amelyen a Szent Ist-
ván napi kézműves foglalkozás győzteseit tüntették ki.

Kárpátaljai tartózkodása után az elnökasszony Kijevbe 
látogatott. Ott is elmondta, hogy a bajban élők számíthatnak 
Magyarországra. Az államfő találkozott a gyermekjogi om-
budsmannal, valamint ellátogatott a Magyar Ökumenikus 
Segélyszervezet által létrehozott zahalci óvodába és az 
épülő iskolába. A köztársasági elnök lerótta a kegyeletét a 
bucsai mészárlás áldozatai előtt is.

Találkozott Volodimir Zelenszkij ukrán elnökkel, akivel a 
négyszemközti beszélgetése során öt pontban állapodtak 
meg:

1. ahogy szomszédokhoz illik, közvetlen elnöki kommuni-
kációs csatornát állítanak fel,

2. elkezdik a két ország közötti kapcsolatról szóló új doku-
mentum előkészítését,

3.bekapcsolódnak az ukrán elnök által kezdeményezett 
békeformula egyeztetéseibe,

4. kiemelten együttműködnek a háború által érintett gyer-
mekek ügyében,

5. a kárpátaljai magyarok kisebbségi jogai kapcsán mi-
előbbi előrelépést érnek el.

Volodimir Zelenszkij ukrán elnök megköszönte Novák Ka-
talinnak a 3. Krími Platformon való részvételét.

Fehér Rita
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Június 22-én Szerednyén ünnepé-
lyes keretek között átadták a belső 
menekültek részére épült „mobil-
várost”.

A Mariupol melletti településen, Pio-
nerszkében hosszú ideig működött a 
„Béke bárkája” elnevezésű árvaház, 
Volodimir és Oksana Zavadszkij gondo-
zásában. Többször meglátogatta őket 
Zsarkovszkij Péter atya, aki akkor a Ca-
ritas-Spes elnöke volt. A háború miatt 
azonban el kellett menekülniük onnan, 
és Péter atya, aki közben átadta az el-
nökséget és a Munkácsi Egyházmegye 
általános helynöke lett, segített nekik 
letelepedni Szerednyén, egy megürese-
dett árvaházban. 

Lucsok Miklós püspök, a Munkácsi 
Egyházmegye apostoli kormányzójának 
áldásával megállapodás született, és az 
egyházmegye a házat a „Béke Bár-
kája” nevű szervezetnek 5 évre bérbe 
adta, ahol a család 26 menekült gyer-
mekkel együtt megkezdhette „új” életét. 
A Kárpátaljai Szent Márton Karitász jó-
tékonysági alapítvány támogatásával 
megkezdődtek a felújítási munkálatok.

Időközben az ungvári járási Szered-
nye községben Mykolajivból és Sze-
verodonyeckből is telepedtek le belső 
menekültek, akik számára biztosítani 
kellett a hosszútávú, megfelelő lakha-
tást. Széleskörű, országokon átívelő se-
gítségnyújtás indult útjára, amelynek 

keretében kezdetét vette egy moduláris 
házakból álló kicsiny „falu” kiépítése is.

A projektet a Munkácsi Római Katoli-
kus Egyházmegye a Keresztény Men-

tőszolgálattal és a „Kárpátalja árvák 
nélkül” elnevezésű civil szervezettel kö-
zösen szervezte. A menekült központ a 
csehországi Karitásszal, a szlovák Kül-
ügyminisztériummal, a szlovákiai „A 
mosoly ajándék” (Úsmev ako dar) jóté-
konysági szervezettel, különböző karita-
tív alapítványokkal, a helyi Szent Már-
ton Karitásszal és a helyi hatóságokkal 
való szoros együttműködésnek köszön-
hetően jött létre.

A projektben a Munkácsi Római Ka-
tolikus Egyházmegyét Zsarkovszkij 
atya, általános helynök képviselte, a 
Keresztény Mentőszolgálatot Volodimir 
Zavadszkij, a „Kárpátalja árvák nélkül” 
elnevezésű civil szervezetet pedig Jo-
szip Poszipanka. Mostanra a Mihail 
Nesukh tervezte modulváros építésének 
projektje befejeződött, és a „Béke bár-
kája” néven működik tovább.

2023. június 22-én került sor az elké-

A „Béke bárkája”
Megáldották a széleskörű összefogással felépült moduláris 

lakóparkot Szerednyén
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szült mobilfalu ünnepélyes átadására, 
amelyet Lucsok Miklós OP püspök, a 
Munkácsi egyházmegye apostoli kor-
mányzója áldott meg. Miklós püspök 
beszédében aláhúzta: „Az áldás azt 
jelenti, hogy mindent, amit Istentől kap-
tunk, az Ő kezébe tesszük, hogy Ő ural-
kodjon felette.”

A jeles vendégek között volt Evžen 
Diviš, a cseh karitász vezetője, és Nata-
lia Matskova, aki a projekt megvalósí-
tása alatt vezette azt a csoportot, amely 
felépítette a 12 moduláris házat. Jelen 
volt továbbá a Kárpátaljai Regionális 
Államigazgatás ukrán emberi jogi par-
lamenti biztosának, Andrij Krjucskovnak 
a képviselője is, valamint Sandra Isma-
ilovicova és Roman Zhatko, akik Szlová-
kia ukrajnai nagykövetségének diplo-
máciai testületét képviselték.

Az ünnepélyes megnyitón részt vet-
tek még a szlovákiai Kassa város képvi-
selői, Martin Seman és Josef Miklosko 
gyermekvédelmi biztosok, valamint Jev-
hen Burash, a miniszterelnök tanács-
adója, aki egyben a szlovák kormány 
részéről a projekt közvetlen irányítója is 
volt. Jelen volt Radoslav Drab, „A mo-
soly ajándék” (Úsmev ako dar) elneve-
zésű jótékonysági szervezet vezetője is, 
aki a családi típusú gyermekotthonok 
védnöke. Az átadáson részt vettek még 
helyi és regionális vezetők, valamint 
számos karitatív szervezet képviselői. 

„A nehéz pillanatokban az emberség 
és az irgalmasság próbáját kell kiáll-
nunk, segítő kezet nyújtva a rászorulók-
nak” – mondta többek között megnyitó 
beszédében az egyházmegye általá-
nos helynöke, Zsarkovszkij Péter atya. 
Hangsúlyozta azt is, hogy mindenki 
hozzájárulása jelentős, aki részt vett eb-
ben a projektben. Radoslav Drab pedig 
kihangsúlyozta: „Ezen a helyen a re-
mény látható.”

Az esemény ünnepélyességét nö-
velte a szerednyei zeneiskola kórusá-
nak éneke, és a szerednyei moduláris 
település első mariupoli lakosainak, Vo-
lodimir és Okszana Zavadszkijnak dala, 
akik egyben a projekt társfelelősei is, az 
árvaház gyermekeivel együtt elénekel-
ték az Ukrajnáért szóló imát.

Az ünnepség záróakkordjaként a je-
lenlévők fákat ültettek, hogy a meleg-
ben árnyékot adjon az ott lakóknak.
Szöveg: Reshetar Tetjana írása alapján Molnár M. Katalin

Fényképek: Reshetar Tetjana
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Zarándoklat – gyalog, kétkeréken, busszal; egyénileg 
vagy közösségben. Mitől leszünk zarándokok? Mire jó egy 
zarándoklat?

Július 15–16-án a hagyományokhoz híven Berdicsivben, a 
Kármelhegyi Boldogasszony nemzeti kegyhelyen újra össze-
gyűltek az ország minden részéből érkezett zarándokok, 
hogy a Szűzanya ünnepén elhozzák kéréseiket, kegyelmet 
nyerjenek, békét találjanak, és most különösen is, hogy egy 
szívvel-lélekkel kérjék közbenjárását a békéért Ukrajnában.

A háborús helyzet miatt a gyalogos zarándokok öt kisebb 
létszámú csoportban érkeztek. A négy napos gyaloglás alatt 
sok nehézséggel és nem túl kedvező időjárással kellett meg-
küzdeniük, de bármilyen nehéz is volt az út, a legkisebbektől 
a legidősebbekig, tele erővel és energiával mentek, tudva, 
hogy az út végén Mária várja őket. Az öt gyalogos zarán-
dokcsoportot érkezéskor a Kijev-Zsitomiri Egyházmegye püs-
pöke, Vitalij Krivickij SDB köszöntötte és áldotta meg.

A gyalogos zarándokok egy része a ferencesek vezetésé-
vel Sepetivkából indult. A Munkácsi egyházmegyéből ebben 
a csoportban gyalogoltak a zarándokok, mintegy 50-en, de a 
végére 150-en lettek. Zsitomir két plébániájáról indult két cso-
port zarándok, a többiek Kijevből és annak közeléből, Vorzel-
ből és Fasztivból, valamint a Hmelnickij megyei Polonnéből.

A szombat esti ünnepi szentmise főcelebránsa Vitalij Krivic-
kij püspök volt, a prédikációt P. Miguel Márquez Calle, a 
Sarutlan Karmelita Rend generálisa mondta.

A szentmise után dicsőitő imádságot tartottak, majd éjsza-
kai virrasztáson lehetett részt venni.

Másnap, július 16-án, vasárnap folytatódott az ünnep. 
Erre a napra különleges vendég érkezett Berdicsivbe Portugá-
liából Manuel Alves Aguiar püspök személyében, aki a 
2023-as Ifjúsági Világtalálkozó szervezőbizottságának el-
nöke. 

A szentmise főcelebránsa Visvaldas Kulbokas érsek, ukraj-
nai apostoli nuncius volt. „Imádságunknak hatalmas ereje 
van, békét hozhat nekünk, bűneinkből való megtérésre sar-
kallhat. A hatékony imához két egyszerű dologra van szük-
ség: bizalomra és alázatra.  Bízzuk az Istenszülőre minden 
gondunkat, testi, lelki, szellemi betegségeinket! Bízzuk Rá 
Ukrajnát és az egész világot! Mária, a Te karjaidban, teljes 
békében akarunk élni.” – mondta többek között az imával 
végződő prédikációban. 

A szentmise végén minden jelenlévő, és aki élőben követte 
a szentmisét az online közvetítésnek köszönhetően, megújí-
totta Ukrajna Mária Szeplőtelen Szívének való felajánlását. 

Egyházmegyénkből 10-en vettek részt a négy napig tartó 
142 km-es gyalogos zarándoklaton. Lucsok Miklós OP püs-
pök végig jelen volt a kétnapos búcsú ünnepen, valamint a 
püspökség munkatársai közül is többen elzarándokoltak vele 
együtt a Kármelhegyi Szűzanya kegyhelyre.

A gyalogos zarándokok egyike, aki Munkácsról érkezett, 
ezekkel a szavakkal osztotta meg benyomásait:

„Csak azt tudom mondani, hogy itt minden jó! Gyönyörű 
az út. Igaz fájdalmakkal, nehézségekkel tűzdelt, de csak így 
lehetséges megtapasztalni az igazi örömöt. Az a legjobb 
benne, hogy a Szűzanyához megyünk, aki vár minket, és 
egész úton erős kézzel tart. Nem volt különösebb motivá-
cióm, csak annyi, hogy MENNI AKAROK! És ha a Jóisten 
lehetőséget ad rá, jövőre is jövök. Sok szeretettel és figyel-
mességgel vettek körül minket a szállásokon a vendéglátók, 
ez fantasztikus érzés volt. A meleg víz, a reggeli kávé, a hű-
sítő fagylalt… De amikor megérkezünk, az a legfelemelőbb 
érzés… Én minden alkalommal sírok, de ezek az öröm köny-
nyei. Legszívesebben kiállnék az utcasarokra és világgá kür-
tölném, hogy mennyire szeret minket a Szűzanya. Azt is meg-
osztanám, hogy Jézus az életét adta értünk, mi pedig csak 
négy napot adtunk neki, és azok is az öröm napjaivá váltak.”

Molnár M. Katalin

Zarándoklat Berdicsivbe
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Egyházmegyénkben Lucsok Miklós püspök, apostoli 
kormányzó a következő személyi változásokról dön-
tött:

Holotyuk Jurij atyát 2023.06.18-i hatállyal a Felső-Ti-
sza-vidéki esperesi kerületben a rahói Nepomuki Szent János 
plébánia és a körösmezői Szent Péter és Szent Pál apostolok 
plébánia káplánjává nevezte ki.

Zsarkovszkij Péter atyát 2023.07.01-i hatállyal a Mun-
kácsi esperesi kerületben Várkulcsán a Jó Pásztor plébánia 
plébánosává nevezte ki.

Mankovics Sándor atyát a Felső-Tisza-vidéki esperesi 
kerületben a rahói Nepomuki Szent János plébánia (filia: Zip-
zerei, Bogdán, Terebesfehérpatak) és a körösmezői Szent 
Péter és Szent Pál apostolok (filia: Szvidovec) plébánia plébá-
nosává nevezet ki.

Kvascsuk András atyát a Felső-Tisza vidéki  esperesi 
kerületben a técsői Szent István király plébánia (filia: Kerek-
hegy) és a viski Szent Miklós plébánia plébánosává nevezte 
ki.

Zsukovszkij Jevhenyij SDS szerzetes atyát a Munkácsi 
esperesi kerületben a szolyvai Nagyboldogasszony plébánia 
káplánjává nevezte ki.

Snep Román atyát a Felső-Tisza-vidéki esperesi kerület-
ben a rahói Nepomuki Szent János plébániához tartozó Tere-
besfehérpatak filiának ellátása alól felmentette.

Pap Sándor atyát 2023.07.10-i hatállyal saját kérésére 
felmentette a császlóci plébánia és a nagygejőci, valamint a 
kincsesi filiák ellátása alól.

Pilip Teodor Viktor atyát a császlóci Nagyboldogasz-
szony (filia: Kincses) és a nagygejőci Szent Anna plébániák 
plébániai kormányzójává nevezte ki.

Magyar Gergely  OFM szerzetes atyát a rend kérésére 
2023. 08.01-i hatállyal felmentette a nagyszőlősi Urunk 
Mennybemenetele plébánia és a feketeardói Szent Rozália 
plébánia (filia: Csepe) ellátása alól.

Weinrauch Márió OFM szerzetes atyát a nagyszőlősi 
Urunk Mennybemenetele plébánia, valamint a királyházi 
Szent Péter és Pál apostolok és a fancsikai Jézus szent Neve 
plébánia plébániai kormányzójává nevezte ki.

Hajas Ámosz OFM szerzetes atyát a feketeardói Szent 
Rozália plébánia (filia: Csepe) plébániai kormányzójává ne-
vezte ki, valamint megbízta Tiszabökény és Verbőc lelkipász-
tori ellátásával.

Bán Jónás OFM szerzetes atyát a nevetlenfalui Szent 

Kereszt felmagasztalása plébánia (filia: Aklihegy és Tiszaúj-
lak) plébániai kormányzójává nevezte ki.

Fizer Jevhen atyát 2023. 07.27-i hatállyal felmentette, és 
Holtyuk Jurij atyát nevezte ki az egyházmegye ifjúsági felelő-
sévé.

Botvina Francisk (Petro) OFM szerzetes atyát 
2023.08.31-i hatállyal felmentette a szerednyei Szent Lukács 
evangélista plébánia plébánossága alól, valamint Klacsanó, 
Antalóci és Mélyút lelkipásztori ellátása alól.

Sevcsuk Pavlo (Anatolij) OFM szerzetes atyát 
2023.09.01-i hatállyal a Felső-ungi esperesi kerületben a sze-
rednyei Szent Lukács evangélista plébánia (filia: Antalóc), 
valamint a mélyúti Rózsafűzér Királynéja plébánia, és a Mun-
kácsi esperesi kerületben a klacsanói Nagyboldogasszony 
plébánia plébánosává nevezte ki.

Fizer Jevhen atyát 2023.08.27-i hatállyal az egyházme-
gye kékesfüredi lelkigyakorlatos házának vezetőjévé nevezte 
ki.

Személyi változások
a Munkácsi egyházmegyében

Szeretettel köszöntjük a kerek évfordulót 
ünneplő lelkipásztorainkat!

Papszentelésének
20. évfordulója alkalmából Lucsok Péter Miklóst OP 

püspököt (szentelése 2003.06.24),
20. évfordulója alkalmából Molnár János atyát (szen-

telése 2003.06.28.).
25. évfordulójuk alkalmából Jaczkó József (szentelése 

1998.06.27) és Anton Jedinak CM atyákat (szentelése 
1998.06.27), 

30. évfordulója alkalmából Pap Sándor atyát (szente-
lése 1993.06.26), 
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Jurij atyát 2023. június 3-án szentelte pappá Lucsok 
Péter Miklós OP Munkácson a Szent Márton-
székesegyházban. Ma már nagy lelkesedéssel és 
tiszta örömmel végzi papi szolgálatát a Felső-Tisza-
vidéken, mint Rahó és Körösmező káplánja.

– Mit jelent Ön számára a papság?
– Különleges helyzetben érzem magam. Egyszerre va-

gyok ember és egy olyan kiválasztott, aki kezében tarthatja 
az Eucharisztiát, vagyis magát az Istent. Jézus általam jelenik 
meg az oltáron, és általam jön el mindazokhoz, akik még 
nem ismerték meg az Ő szeretetét.

– Hogyan jelent meg az Ön életében Jézus?
– Tulajdonképpen Isten mindig is jelen volt az életemben, 

csak az volt a baj, hogy én nem vettem észre Őt. Elmondha-
tom, hogy az életem édesanyám imáinak a gyümölcse.  Szün-
telenül imádkozott értem. 

Különbözőképpen éltem meg az Istennel való kapcsolato-
mat. Volt, amikor csak hagyományból gyakoroltam a vallást. 
A családom is járt templomba, hát én is elmentem vasárna-
ponként. Volt, amikor nem jártam szentmisére. Kamasz korom-
ban éltem meg azt, hogy nem értettem, mi történik ott. Volt 
egy időszak, amikor úgy mentem Istenhez, mint egy kereske-
dőhöz. Adtam valamit és vártam cserébe a csodát. És ha nem 
kaptam meg, akkor megsértődtem. 

Később jöttek a megpróbáltatások, a csalódások, a vesz-
teségek, a magány érzése, a betegség. Amikor mélyen vol-
tam, Istenhez kiáltottam: „Ha valóban létezel, akkor ilyenkor 
hol vagy?” – kérdeztem. Édesanyám ekkor azt mondta, hogy 
kiimádkozza nekem a megtérést. Ő volt a kezdeményezője 
az első medjugorjei zarándoklatomnak. Induláskor, emlék-
szem, még az érdekelt engem, hogy ellátogatunk-e a horvát 
tengerpartra. De amikor megérkeztünk Medjugorjéban, ak-
kor gyökerestül megváltozott bennem minden. Ami addig 
fontos volt, az értéktelenné lett számomra, és ami nem volt 
fontos, ahhoz most teljes erőmmel ragaszkodtam. A jelenés 
hegyén éreztem meg azt a fajta békét, amit életem során már 
annyi módszerrel igyekeztem megszerezni. Zokogni kezdtem. 
Ezen a keresztúton életemben először őszinte szívvel szólítot-
tam meg az Urat. A Szűzanyát választottam akkor védőszen-
temnek. 

– Mikor érezte először azt, hogy Isten a papi 
hivatásra hívja?

– Megtérésem után egyre többre vágytam, egyre gyak-
rabban akartam Istennel kapcsolatban lenni. Elkezdtem rend-
szeresen templomba járni, imádkoztam a rózsafüzért. Akkor 
egy iskolában dolgoztam, amit otthagytam és Schönbornba 
kerültem a Mária fénye nevű közösségbe. Tulajdonképpen 
így kerültem Kárpátaljára. Akkor még szerettem volna csalá-
dot alapítani és sok gyermeket.  Idővel észrevettem magam-
ban, hogy egyre többet gondolok a papságra. Nagyon meg-
ijedtem. Egy szentségimádás alkalmával azt mondtam az 
Istennek: „Uram, mit szeretnél még tőlem? Én már mindene-
met odaadtam neked! Nem akarok pap lenni!” És egy éven 
keresztül hárítottam magamtól ezt a gondolatot. Már volt 
diplomám, munkahelyem, nem szerettem volna még hét évet 
tanulni. Egy év elteltével azt mondtam neki, hogy oké, legyen 
belőlem pap, de én a magam részéről csak annyit teszek, 
hogy beszélek a püspökkel. Így is lett! A püspök atyával való 
beszélgetés után aztán az Úr minden elrendezett.

– Édesanyja mit szólt döntéséhez?
– Ugyan nem mutatták ki, de a szüleim nehezen fogadták 

el. Hiszen egyetlen gyermekük vagyok, és minden szülő arra 
vágyik, hogy legyen unokája. De aztán lassan elfogadták.

– Hogyan teltek a szemináriumi évek?
– Nagy szigorúság volt. Harminc éves koromban például 

csak úgy mehettem ki vásárolni a boltba, hogy szólnom kellett 
feletteseimnek. Telefonjainkat csak néha kaptuk kézhez. Sza-
badságunk korlátozva volt. Viszont nem véletlenül van kiala-
kítva pont így a szemináriumi élet. Mű kríziseket kreálnak 
azért, hogy elmélyüljön a Krisztussal való kapcsolat. És való-
ban nagyszerű terep a fejlődéshez. Másrészt, mivel egyke 
vagyok, számomra nagyon fontos volt, hogy a szeminárium-
ban sok testvérre leltem. Ezt Isten ajándéka volt számomra.

Hogyan került a Munkácsi Egyházmegyébe?
A Munkácsi Egyházmegye elrabolta a szívemet. Itt otthon 

vagyok, nagyon szívesen fogadtak. Úgy gondolom, ez is az 
isteni terv része volt. Ő, a „karmester”, jól tudja, hogy kinek 
hol a helye a kórusban, hogy szépen szóljon a dal. Most, 
hogy elfogadtam a hívását, nagyon erősen érzem a segítsé-
gét, Ő az életem alapja.

Interjú az újonnan felszentelt
Holotyuk Jurijjal
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– Mit jelent Ön számára Istent és embertársát 
teljes szívvel szereti?

– Azt jelenti, hogy az életemben nincs olyan nap, olyan 
óra, vagy perc, amely Isten nélkül telne el. Teljesen jelen van 
az életemben. Ez nem azt jelenti, hogy 0-24 órában a kápol-
nában ülök, hanem embertársaim tekintetében igyekszem 
észrevenni az Istent.  

– Milyennek élte meg a szentelést?
– Eleinte izgultam, de amikor beléptem az oltár elé, akkor 

ismét átéltem azt a hatalmas békét, amelyet senki sem vehet 
el tőlem. Rendkívül boldog voltam.

– Mi az, amire most leginkább vágyik?
– Gondolom, sokunkat foglalkoztat a béke kérdése. Mind-

annyian megbizonyosodhattunk arról, hogy a békét nem le-
het pénzért megvásárolni, vagy megrendelni a postán, ha-
nem a béke Isten ajándéka. Nehéz időket élünk. A háború 
mindannyiunkat érint. Az a hosszútávú tervem, hogy minél 
több embert a szolgálatom által Istenhez vezessek. Nagyon 
sajnálom azokat az embereket, akik még nem találkoztak Is-
tennel. Azt szeretném, hogy ők is megízleljék, milyen édes az 
Úr, úgy ahogyan ezt nekem is megmutatta megtérésemkor. 

Az interjút a Veritas felvétele alapján fordította és összeállította Fehér Rita

Interjú Jaczkó József atyával,
az ezüstmisés mezőkaszonyi plébánossal

Huszonöt év nem kevés idő. Hivatásnál egy mér-
földkő, amikor az ember egy kicsit visszatekint és 
összegezi az átélt éveket, majd megtervezi az előtte 
álló következő időszakot. 

Az ezüstmise nagy ünnep a pap életében. Szolgálatában 
félúton jár, ezért megáll, hálát ad a Jóistennek az elmúlt évti-
zedekért és új reményekkel, új hittel tekint a jövőbe.

Jaczkó József atya idén, július 27-én ünnepelte pappá 
szentelésének 25. évfordulóját. A jubileum az egész egyház-
megye számára nagy boldogság. Köszönjük, hogy hűsége-
sen, kitartóan szolgál az Úrnak, jó Pásztora a rá bízott hívő 
közösségnek.  Az ünnep alkalmából az elmúlt 25 évről mesél 
az Új hajtás olvasóinak.

– Hogyan emlékszel vissza pappá szentelé-
sedre? Milyen érzés ma visszatekinteni erre a fon-
tos eseményre?

– A papszentelés küszöbén az ember nagy tervekkel, el-
képzelésekkel van tele. Emlékszem, tanáraink mondogatták 
is, hogy a kispap ilyenkor annyi energiával bír, hogy meg 
akarja váltani a világot. A szemináriumban, egy kicsit elzárva 
a világtól, még egész másként láttuk a kinti életet. Ott megmu-
tatták nekünk, hogy milyen a tökéletes, a világban viszont 
megváltozik minden. 

Természetesen már papként is rengeteg öröm van az élet-
ben, de előfordulnak csalódások, amikor ott leselkedik az el-
keseredés veszélye. Ilyen az élet, és szomorú is lenne az ilyen 
élet, ha nem lenne erőforrásunk. Számomra mindig is vigasz-
talást és kapaszkodót jelentett a jelmondatom, amit még 
kispapként választottam: „A kereszt a mi üdvösségünk”. Bol-
dog Özséb pálos szerzetes, rendalapító jelmondata. Mindig 
erőforrás volt számomra, mert az ember csak abból meríthet 
erőt, ha a keresztre tekint. A mi szenvedéseink eltörpülnek 
Jézus szenvedése mellett. Hogy ezt megértsük, a keresztet 
kell szemlélnünk.

– Pappá szentelésed óta hol szolgáltál?
– Legtöbbet a Beregszászi járásban voltam. Már újmisés-

ként kerültem Beregszászba Pap Sándor mellé, majd egy 
évre felkerültem Rahóra. Ezután ismét visszatértem Bereg-
szászba Bohán Béla SJ atya mellé, ahol 2005-ig maradtam. 
A Beregszász környéki települések közösségei lettek rám 
bízva. 2005-ben a püspök atya Munkácsra helyezett. 2008-
tól pedig jelenlegi helyemre, Mezőkaszonyba kerültem, az-
óta vagyok ott lelkipásztor.

– A plébánosi feladatok közül melyik áll hoz-
zád legközelebb?

– Nincs kedvencem. Minden, ami a papi élethez hozzátar-
tozik, az a kötelességem és feladatom. Nincs rangsorolás, 
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Idén március 25-én Lucsok Péter Miklós munkácsi ró-
mai katolikus püspök állandó diakónussá szentelte 
Béres István, a nevetleni római katolikus egyházköz-
ség tagját, aklihegyi pedagógust, iskolaigazgató-he-
lyettest, a Katolikus Alkoholistamentő Szolgálat kár-
pátaljai szervezőjét és aktív tagját. Interjúnkban 
Istennel való találkozásáról, szolgálatáról, hivatásá-
ról beszél.

– Már sok éve az alkoholistamentő szolgálat-
ról kárpátaljai csoportjának egyik szervezője 
vagy. Hogyan kerültél kapcsolatba a szolgálat-
tal?

– A Katolikus Alkoholistamentő Szolgálattal érintettségem 
miatt kerültem kapcsolatba. Ugyanis húszas éveimben elkez-
dődött bennem egy folyamat, aminek az lett a következmé-
nye, hogy 38 éves koromban kimondhattam magamról: alko-
holbeteg vagyok. Nem voltam elég okos ahhoz, hogy 
felismerjem a veszélyt, és azzal kezdjek is valamit. El kellett 
érkeznem a mélypontra. Akkor segítséget kértem. A ferences 
testvérek által egy hivatásőrző házba kerültem Leányvárra, 
ahol három hónapot töltöttem. Először történt az életemben, 
hogy kizárólag önmagammal foglalkozhattam. Sok minden 
letisztult bennem, és ott, azon a helyen találkoztam Jézussal.

– Korábban nem voltál vallásos?
– Katonaság után kezdtem el templomba járni, előtte nem 

részesültem hitoktatásban, nem ministráltam. Kerestem Istent, 
de az a konkrét találkozás nem történt meg.  Akkor még el se 
tudtam képzelni, hogy Isten ennyire közel jöhet hozzánk. Szá-
momra a hivatásőrző házban történt ez meg. Isten megsza-
badított minden köteléktől. Az élmény, hogy Isten szeret en-
gem, mindent megváltoztatott az életemben. Elindult egy 
felépülési folyamat, ami ma is tart.

– Ez a folyamat eredményezte azt, hogy ma az 
alkoholistamentő csapat lelkes szervezője vagy?

– Annak idején egy dobogókői lelkigyakorlaton vettem 

részt, ahol megismerkedtem Gyuri atyával és Ottó atyával. 
Ők már jártak Kárpátalján, és Majnek Antal püspök felkéré-
sére elkezdték itt is az alkoholistamentő missziót. Amikor ha-
zajöttem, én is csatlakoztam hozzájuk. Nagyon hamar rám 
bízták ennek szervezését.

– Élt benned a vágy, hogy másoknak is segíts? 
Mi motivált?

– Eleinte nem volt bennem a másoknak segíteni akarás. 
Inkább a magam felépülése miatt jártam. Adni akkor tudunk, 
ha nekünk is van valami a tarisznyánkban. 

– Hogyan működik az alkoholistamentő misz-
szió Kárpátalján? 

– Negyedévente egyszer van egy háromnapos lelkigya-
korlat, amelyre Magyarországról jön egy pap, Fazekas 
György atya néhány munkatársával együtt. Eleinte 15-20 fő 
gyűlt össze egy-egy alkalommal, később a résztvevők száma 
elérte az ötvenet is. 

De nem a létszám a lényeges, hanem a közeg, amelyben 
vagyunk. Minden délelőtt és délután van két-két előadás. Vi-

„Szóval és példával”
Interjú Béres István állandó diakónussal

minden fontos, hiszen minden tevékenységet az emberek lelki 
üdvéért teszünk.

– Milyen érzéssel töltött el az ezüstmise?
– Hálát adtam a Mindenható Istennek ezért a 25 évért, 

jóért, megpróbáltatásokért egyaránt. Ami történt, jó vagy 
rossz, az mind a javamat szolgálta. Megköszöntem a Jóisten-
nek, a Szűzanyának, Szent Józsefnek azokat az embereket, 
akik jelen voltak az életemben: papokat, híveket, akik valóban 
mellettem álltak, imádkoztak értem és példát adtak nekem. 

– Milyen tervekkel állsz a következő 25 év elé?
– Nagyon előre nem tervezek, hiszen a mondás is azt 

tartja: ember tervez, Isten végez. Még nagyon konkrétan nem 
gondolkodtam el ezen. Teszem a dolgom, ez a legfontosabb.

– Hogyan telnek a hétköznapjai egy kaszonyi 
plébánosnak egy háborús országban?

– Nincs nagy mozgás, mert sokan elmentek, mint minden-
honnan. Kevés az ember. Marad az ima, az Istenbe vetett 
bizalom, hogy jó lesz. Kérem a kedves hívek imáját is, mert 
arra szükségem van nekem is, és minden papnak. Fontos, 
hogy legyen egy imádságos háttér, ami mindig erőt ad. En-
nek segítségével tudok mindig egy lépést előre haladni.

Fehér Rita



Új Hajtás 19

Interjú

szont a lelkigyakorlat szíve-lelke a kiscsoportos beszélgetés, 
illetve a szentgyónás is sokszor gyógyító erővel bír.

– Mennyire maradnak anonimitásban a részt-
vevők?

– Nem annyira fontos számunkra az anonimitás, a cso-
port tagjai jártak már Kárpátalja különböző településén tanú-
ságot tenni.

– A lelkigyakorlat magyar nyelvű?
– Igen. Korábban szerveztek ukrán nyelven is hasonló 

alkalmat, de most jelenleg csak magyarul zajlik.

– Úgy tudom, férfiak és nők is jelentkezhetnek.
– Igen, és a hozzátartozóik is. Zömében a házastárs, olykor 

ismerősök is.  Ahol van egy alkoholista a családban, ott az egész 
család érintett. Az egész család benne van a játszmákban, a 
szenvedésben. Mindenkinek gyógyulnia kell. Az én feleségem is 
mindig elkísér, és azóta a párkapcsolatunk is sokkal jobb.

– Hogy jut el egy ember odáig, hogy jelentkez-
zen az alkoholistamentő szolgálathoz gyógyulás 
céljából?

– Ez kegyelem. Amikor az emberi élni akarás találkozik 
Istennek az életadó kegyelmével, akkor az olyan, mint a fo-
gantatás. Isten valószínűleg mindig készen áll, de az ember-
nek is meg kell tennie a saját lépéseit.

– A másik fontos része az életednek a diakó-
nusi szolgálat? Hogyan kezdődött ez a történet?

– Valamikor 30 éves koromban Jónás atya, akkori és mos-
tani plébánosunk azt mondta nekem, hogy belőlem egy jó 
diakónus lehetne. Engem ez a mondat akkor nagyon megérin-
tett. Mert volt valami, ami még hiányzott az életemből. De ez 
akkor még feledésbe merült. Amikor elindultam az új úton, 
szorosabb lett a kapcsolatom Istennel, és éreztem, hogy ne-
kem állandó jelleggel növekednem kell. Soha nem lehetek 
abban az állapotban, hogy megcsináltam, letudtam, és hátra 
dőlök. Újabb ajándékokat, újabb meghívásokat, újabb kihívá-
sokat kapok. A diakónusi szolgálat számomra annak a szere-
tetnek a növekedése, amit Jézus végez bennem. Így már nem 
csak magam és közvetlen környezetem fejlődéséért munkál-
kodhatok, hanem szélesebb körben is. Nagyon röviden a di-
akónusi szolgálat lényege: amit én kapok, azt tovább adom. 

Diakónusnak lenni szentség, megtapasztalható erő van 
benne.

– Hogy érzed, mi a karizmád?
– Egyszer húztam egy szentírási idézetet: „Szóval és pél-

dával”. Hát ezt érzem a karizmámnak. Hiteles életet élni és 
Istenről beszélni az embereknek. Taníthatok, és ez nagyon 
fontos.

– Munka mellett hogyan találsz időt a szolgá-
latra?

– Úgy gondolom, hogy arra van időnk, amiért odaadjuk 
a szívünket. Ha valami igazán fontos, valahogy teremtődik 
elegendő idő, és az erő is megsokszorozódik. Sőt, a szolgá-
latból kapunk erőt a civil munkánkhoz.

– Napi szinten végzel diakónusi szolgálatot?
– Csepében és Aklihegyen liturgiát tartok havonta egy-

szer. Nevetlenben is tartok liturgiát és szentségimádást veze-
tek. Előfordul, hogy néha máshova is hívnak. Emellett temetek. 
Megkaptam azt a kegyelmet, hogy elfogadnak az emberek. 
Nem csak elfogadnak, de szeretnek is. Ez nagyon sok erőt 
ad.

Nagyon fontosnak tartom azt, hogy a diakónus híd a pap 
és a hívek között. Családosok vagyunk, így a családosokat 
közvetlenebbül érjük el. Tapasztalat révén össze tudjuk kötni 
a szálakat az Egyház és a világ között.

– Mit tartasz leginkább kihívásnak az életed-
ben, ami nem megy olyan könnyen és még fejlőd-
nöd kell benne?

– Eleinte ódzkodtam a temetéstől. Most nagyon jó evange-
lizációs területnek találom. Az ott lévő embereket könnyebben 
lehet megszólítani. A másik a szentélyben való mozgás, ami új 
számomra.  Sosem ministráltam. Időnként zavarban vagyok, 
nem érzem magam otthon, csetlek-botlok. Például egy püs-
pöki misén, amikor keresem, hol a helyem. De már elfogadom 
magam hiányosságaimmal, gyengeségeimmel együtt. 

– Miért van szükség a diakónus felszentelé-
sére, hiszen a szentelésed előtt is már szinte 
ugyanazokat a feladatokat láttad el?

– Egyszer Majnek Antal nyugalmazott püspök mondta 
nekem, hogy a lektor, az akolitus csak avatva van, míg a dia-
kónust felszentelik, és egy szentségben részesül. Szentségi 
erő van benne.

– Munka mellett jut időd a szolgálatra. A munka 
és a szolgálat mellett jut időd a házastársadra, a  
családodra?

– Ha a család rovására történik a szolgálat, akkor az egy 
torz kép, az sántít, nem helyes. Nálunk az a helyzet, hogy mi 
sok mindent együtt csinálunk. Feleségem először csak a lelki-
gyakorlatra jött el velem, azóta szinte mindenhova együtt 
megyünk. Az alkoholistamentő lelkigyakorlaton már ő vezeti 
a hozzátartozók csoportját. A Jóisten megadta azt a kegyel-
met, hogy őt is bevonta ebbe a körbe.

Fehér Rita
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Pósaházai itt tartózkodásuk 25. évfordulóját ünne-
pelték a Szent József nővérek augusztus 25-26-án. A 
fontos eseményre Shoba Stanley SJSM  tartományfő-
nöknő is ellátogatott.

Lelkigyakorlat keretében adtak hálát az elmúlt huszonöt 
évért, amelyen a kongregáció világi és szerzetes tagjai vettek 
részt.  A két nap során a rend karizmájáról – a szentségimá-
dásról és a szolgálatról elmélkedtek, és megosztották egymás-
sal Istennel megélt tapasztalataikat. Lehetőség volt a beszél-
getésre is, ahol a rendben végzett tevékenységükről meséltek.

A találkozó csúcspontja a szentmise volt, melyet Lucsok 
Péter Miklós OP püspök, a Munkácsi római katolikus egyház-
megye apostoli kormányzója mutatott be, Joseph Trunk atya, 
helyi plébánossal és Szerhij Gerzánics püspöki titkárral 
együtt. A szentmisét a Szent József nővérek szívhez szóló ze-
nei kísérete gazdagította.

Miklós püspök szentbeszédében először is arra biztatta a 
jelenlévőket, hogy lehetőség szerint még a szentmise előtt 
olvassák el az evangéliumot és elmélkedjenek róla. Könnyű 
beszélni másokról, de keveset beszélünk saját magunkról, Is-
tenről pedig még kevesebbet. „Mennyit beszélsz az Istennel 
kapcsolatos tapasztalataidról?” – ösztönözte kérdésével a 
jelenlévőket. Ha megosztjuk tapasztalatainkat, akkor feléle-
dünk, „áldottak és boldogok leszünk”. Az Élő Istennel való 
kapcsolat az Élő Egyház alapja.

„Életeteket fáradhatatlanul összpontosítsátok az Élő Jé-
zusra, vegyétek észre és segítsétek egymást, amikor úgy tű-

nik, elveszítitek Őt”, – fordult a szerzetesnőkhöz a püspök. 
Szentbeszédének végén azt kívánta, hogy legyenek az Élő 
Isten emberei.

Köszönjük Istennek a hivatás ajándékát, köszönjük, hogy 
vezet minket, köszönjük, hogy felismerhetjük, hogy az önzet-
len szolgálat és az ima az a kincs, amely mögött nagy áldo-
zat rejtőzik, és amely nélkül a világ nem létezhetne.

Az idén, 25 éves szolgálatuk után a Szent József nővérek 
Ukrajnában önálló státuszt kaptak, 2023. augusztus 17-18-
án tartották az első regionális káptalanjukat Pósaházán, ame-
lyet a kongregáció főnöknője, Shoba Stanley SJSM nővér 
vezetett. A káptalan részeként regionális elöljárót választot-
tak Christina Timurshyna nővér személyében, és megalakult a 
regionális tanács is.

A rend idén tavasszal Franciaországban tartotta meg 34. 
általános káptalanját, amelyen megválasztották a jelenlegi 
általános elöljárót, valamint a tanácstagokat is, köztük Lidzsi 
Pájáppilli SJSM nővért.

A Szent József nővérek 1998 óta szolgálnak Ukrajnában. 
Két közösség van az országban, a kárpátaljai Pósaházán és 
a Lemberg melletti Rudnéban. A kárpátaljai közösséget Lidzsi 
Pájáppilli indiai nővér alapította 2004-ben. Ma különböző 
nemzetiségű - ukrán, szlovák és indiai - nővérek szolgálnak itt 
együtt. A közösség aktívan részt vesz Ukrajna pasztorális 
munkájában, de tartanak lelkigyakorlatokat külföldön is. 
Ezen kívül a nővérek, nők számára fenntartott idősek otthoná-
ról is gondoskodnak.

Forrás: a rend facebook oldala; Fotók: Veritas, a rend archívuma;
Fordította: Fehér Rita

Huszonöt éves évfordulót ünnepeltek 
a pósaházai Szent József nővérek
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2023. augusztus 28-án, a nyár utolsó hétfőjén, Lucsok 
Péter Miklós OP püspök a Munkácsi Római Katolikus 
Egyházmegye papjaival és megszentelt életet élő 
személyeivel találkozott.

A találkozó szentmisével kezdődött a Munkácsi Tours-i 
Szent Márton székesegyházban, ahol szép számmal jelentek 
meg papok, Istennek szentelt életet élők, különböző rendek 
szerzetesei és szerzetesnői, közösségek tagjai. 

„Ebben a szentmisében imádkozzunk az előttünk álló 
pasztorális évéért” – mondta az egyházmegye apostoli kor-
mányzója a szentmise kezdetén.

Prédikációjában Miklós püspök felhívta a figyelmet a lelki-
pásztorok és a megszentelt életet élők szolgálatára, akik arra 
hívatottak, hogy tanúságot tegyenek az Istennel való kapcso-
latukról.

„Testvéreim, a mi szolgálatunk, a mi feladatunk az embe-
rek vezetése. Nem csak azt kell megmutatni, hogy valahol 
van egy Mennyek országa, hanem Isten országának nyitott 
kapujává kell válnunk” – hangsúlyozta a püspök. Megemlí-
tette a nap szentjét, Szent Ágoston püspököt, aki úgy gyűj-
tötte maga köré a papokat, mint Krisztus az apostolokat, 
hogy tanítsa őket és gondoskodjon lelki fejlődésükről.

Az Eucharisztia megünneplése után lelki programot tartot-
tak a Szent István Líceum nagytermében. A találkozó elején 
Miklós püspök bemutatta azokat a papokat és nővéreket, akik 
most érkeztek az egyházmegyébe. A bemutatást követő előa-
dásában rámutatott többek között arra, hogy ebben a nehéz, 
háborúval terhelt helyzetben, amikor rengeteg ember szorul 
segítségre és támogatásra a környezetünkben, nagyon fon-
tos, hogy Istennel élő és Istent ajándékozó emberek legyünk. 
Ehhez ápolnunk kell a lelki életünket, Isten kegyelmében élve.

Ezt követően – a felszólalások között – Jozsica Szterle 
nővér, a Csodatévő Érem Máriás nővéreinek tagja beszélt a 
„Vincés mézeskalács” akcióról, melynek keretében pénzgyűj-
tésbe kezdtek a rászorulók javára. Jelenleg ebből az összeg-
ből a háborúban lerombolt házakat újítják fel. Különösen a 
munkácsi plébániának mondott köszönetet, valamint minden-
kinek, aki adományozott erre a célra. Javasolta a többi plé-
bániának is, hogy csatlakozhatnak az akcióhoz, hiszen a 
kezdeményezés szeptemberben is folytatódik a vincések ala-
pítója, Páli Szent Vince emléknapja alkalmából.

Szöveg: Resetar Tetjana; fordította Fehér Rita

Váljunk Isten országának kapujává
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Ungvárról, Beregszászból és az Ungvári járásból ér-
keztek zarándokok Gerénybe július 30-án délután 
Szent Annának, a templom védőszentjének ünne-
pére. Az ungvári csoport, mint minden évben, gyalog 
tette meg a zarándokutat. A templom egy mesés he-
lyen található, egy dombon, ahonnan Ungvár lát-
képe tárul elénk. Petenko Miron ungvári plébános 
köszöntőjében megjegyezte, hogy az Ungvári Szent 
György templomtól éppen három rózsafüzért imád-
koznak el, mire gyalogosan eljutnak Gerénybe.

A gerényi rotunda Kárpátalja egyik legrégibb műemlék-
temploma, mely a kutatások szerint a 13. század végén épül-
hetett, ezért nemcsak vallási, hanem történelmi szempontból 
is egy különleges hely.

A szentmise főcelebránsa ez alkalommal Pilip Teodor Vik-
tor volt. Szentbeszédében először a nagyszülők általános 
szerepéről, unokáik iránti szeretetükről mesélt, valamint arról, 
hogy gyakran ők azok, akik a kicsiknek először mesélnek a 
Jóisten szeretetéről. Elmondta, hogy ő maga is nagymamájá-
tól tanult meg imádkozni, és vele ment templomba is.

Hangsúlyozta, hogy a kis unokák helyes szeretete nem a 
világi ajándékokban mérhető, hanem inkább abban, hogy 
mennyire munkálkodnak unokáik üdvösségéért. Ismét saját 
életéből hozott példát: nagymamájától nem drága telefont 
kapott, hanem egy feszületet, melyet azóta is mindig magával 
hord mindenhova.

Végül felhívta a figyelmet arra, hogy Jézusnak is voltak 
nagyszülei, így arra kérte a jelenlévőket, hogy válasszák égi 
nagymamájuknak és nagypapájuknak Szent Annát és Szent 
Joakimot, hogy közbenjárásukkal, nagyszülői szeretetükkel 
mindig segítségünkre siessenek.

A zarándokok mély élménnyel és imádságos lelkülettel tér-
tek haza. A többnyire nagymamákból álló csoportok tagjai 
számára hitüket és szerepüket felélénkítő volt ez az ünnep.

Fehér Rita (Kárpátalja.ma)

„Jézusnak is voltak nagyszülei”
Szent Anna-búcsú Gerényben

Augusztus 1. és 3. között a beregszászi egyházköz-
ség tagjai Máriagyűdre zarándokoltak, és egyben 
egy pécsi kirándulásban is részük volt. A csoport tag-
jainak többsége számára újdonság volt a dél-ma-
gyarországi zarándokhely, még sosem jártak ott, 
ezért már nagyon várták az utazást. Máriagyűdnek, 
a csodálatos fekvésű kis település bazilikájának két 
tornya már messziről jelezte, hogy egy különleges 
helyről van szó, mely évszázadok óta zarándokok 
által igen kedvelt helyszíne az ember és Isten találko-
zásának a Szűzanya által.

A beregszászi hívek közös imában, éneklésben könyörög-
tek a Szent Szűzhöz, hogy imádkozzon értük és hazájukért, a 
vágyva vágyott békéért. A zarándokhely területén lévő kálvá-
riát is végigjárták, mely felelevenítette számukra Jézus szenve-
déseinek állomásait.

Lelkileg feltöltődve és megújulva érkeztek Pécsre, ahol az 
egyházmegyei karitász munkatársai meleg ebéddel fogadták 
a vendégeket. Meséltek tevékenységükről, működésükről, 
székházukról.

Egyházközségi zarándoklat Máriagyűdre
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A kedves fogadtatás után a beregszászi hívek megismer-
kedhettek a gazdag kulturális múlttal rendelkező megyeszék-
hellyel. Hallhattak az ókeresztény sírkamrákról, a török meg-
szállás következtében épült dzsámiról, a főtéren található 
épületek történetéről, a Zsolnay családról és munkásságáról, 
és sok más érdekes tényről, ami egy jó előképet adott a más-
napi Zsolnay negyedben tett látogatásunkhoz. Az egykori 
gyár területén kialakított kulturális központban a csoport a 
Gyugyi-gyűjteményt tekintette meg, mely bemutatta a Zsol-
nay porcelángyártás aranykorának az eredményeit.

Nagy meglepetés volt a kárpátaljaiak számára, hogy a 
Pécsi Egyházmegyei Karitász és Felföldi László pécsi püspök 
jóvoltából egy idegenvezetéssel gazdagított sétát tettek meg 
a székesegyházban, többek közt altemplomában és tornyá-
ban is, valamint a dzsámiban, mely jelenleg Pécs római kato-
likus főplébániája.

A két nap nagyon gyorsan eltelt, és pont annyi ízelítőt 
adott a résztvevőknek, hogy mindenki elhatározta, hogy 
ebbe a városba még vissza kell térnie.

Fehér Rita

2023. augusztus 20-án a Técsői 
Szent István katolikus plébánia-
templomban búcsút tartottak. A 
szentmisére összegyűltek a viski, 
bustyaházai katolikus zarándo-
kok, valamint a técsői görögkatoli-
kus és református gyülekezetek-
ből érkezett hívek. Szent István 
király emlékét megtartva, és intel-
meire emlékezve, a Nagyboldog-
asszony nak ajánlva magukat, az 
összegyűltek együtt imádkoztak a 
békéért, a hazáért, az egységért 
és a szeretetért.

Az ünnepi szertartást Resch Tamás 
atya, munkácsi káplán celebrálta. Az 
evangéliumi részben a sziklára és a ho-
mokra épített ház példázatáról volt szó. 
Az igehirdetésében Tamás atya arról 

beszélt, hogy „házat” a Jóisten segítsé-
gével lehet csak építeni. Mi egyedül 
nem tudunk megbirkózni az élet nehéz-
ségeivel, ezért szükségünk van a „Jó 
apukára”. Ő kell, hogy az alapja le-
gyen családunknak, a munkahelyen és 
a mindennapi életünkben is az ő tanítá-
sát kell követnünk.

Kvascsuk András atya, técsői római 
katolikus plébános, megköszönte Tamás 
atyának a hatásos és ösztönöző igehir-
detést, a szép, bátorító szavakat. Isten 
áldását kérte a jelenlevőkre, és megkö-
szönte a fáradságot, hogy eljöttek a 
templombúcsúra. Háláját fejezte ki a 
técsői katolikus híveknek is, akik aktívan 
vettek részt a templom- és plébániataka-
rításban, feldíszítésben, valamint a kó-
rus tagjainak, akik énekükkel még 
szebbé tették az ünnepet.

A szentmise ünnepélyes körmenettel 
folytatódott. A Szent István-templom bú-
csújának záróakkordja a szeretetven-
dégség volt.

Bodak Hajnalka

Teplombúcsú Técsőn
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Kikucsi Iszao tokiói érsek a Caritas Internationalis új 
elnöke, akit a szervezet a májusi közgyűlésen válasz-
tott meg. A kinevezését követően adott nyilatkozatá-
ban kiemelte az önkéntesek és munkatársak szere-
pét, akik emberséget, segítséget és a Katolikus 
Egyház közelségét viszik el az embereknek. „Ez a 
Caritas igazi küldetése: segíteni az embereknek, 
hogy tudják, nincsenek elfelejtve.” 

„A Caritas Internationalis a világ második legnagyobb hu-
manitárius segélyszervezete a Nemzetközi Vöröskereszt után. 
Jól ismert professzionális civil szervezet, amely segítséget 
nyújt a nehéz helyzetben lévő embereknek. Ám valójában 
nem csak egy civil szervezet, hanem katolikus, egyházi szer-
vezet vagyunk, az Egyház szolgálatának intézménye. Ez azt 
jelenti, hogy a Caritas tanúságot akar tenni Isten szeretetéről. 
Nemcsak élelmiszert vagy anyagi segítséget nyújtunk, hanem 
szeretnénk Isten szeretetének tanúi lenni, hogy megmutassuk 
az embereknek: Isten minden embert így szeret – mondta az 
interjúban Kikucsi Iszao érsek.

„1995-ben, amikor karitászönkéntes voltam Japánban, 
egy menekülttáborba küldtek Ruandába... (A tábor ma már a 
Kongói Demokratikus Köztársaság területén fekszik – a 
szerk.). Nem volt élelmiszer, ruházat, szállás; az emberek el-
esettek voltak. A második alkalommal, amikor elmentem a 
táborba, találkoztam néhány vezetővel, és megkérdeztem 
tőlük, mire van szükségük. Vártam, hogy a vezető azt mondja, 
»szükségünk van élelmiszerre, oktatásra, gyógyszerekre, szál-
lásra«; hosszú listára számítottam. Ehelyett azt mondta: 
»Atya, Japánból jöttél. Amikor visszamész Japánba, mondd 
el nekik, hogy mi még mindig itt vagyunk: mindannyian elfe-
lejtettek minket.« Ez igazán megdöbbentett. Sok emberrel ta-
lálkoztam különböző területeken, különböző országokban, 
katasztrófák sújtotta területeken vagy háborús övezetekben. 
Ugyanazt a történetet és ugyanazt a kiáltást hallottam újra és 
újra: »Elfelejtettek minket! Elfelejtettek minket!«

A Caritas valódi küldetése: segíteni az embereknek, hogy 

tudják, nem felejtették el őket. Mellettük akarunk lenni. Termé-
szetesen szakmai segítséget nyújtunk, de el akarjuk mondani 
nekik, hogy mindig velük vagyunk, mindig értük dolgozunk, 
mindig emlékezünk rájuk. Senki sincs kizárva, senki sincs elfe-
ledve.”

A verbita misszionárius elmondta: szentelése után, 1986-
ban Ghánába, Nyugat-Afrikába, egy erdő mélyén található 
parókiára küldték, ahol nem volt sem elektromos áram, sem 
víz. „Nyolc évig voltam Ghánában, és hét évig voltam a paró-
kia vezetője. Ez igazán fontos tapasztalat volt számomra, ami 
segített meghatározni az identitásomat.” Az emberek nagy 
szegénységben éltek; nem volt megfelelő orvosi ellátás, sok 
ember halt meg, az emberek mégis nagyon boldognak tűntek; 
mindennap vidámak voltak, és mosolyogtak. A misszionárius 
megkérdezett néhány embert a plébániáján, hogy miért eny-
nyire boldogok, mire egyikük azt mondta, hogy a ghánai va-
rázslat miatt. Mi volt ez a varázslat? Meg voltak győződve 

A Caritas Isten szeretetének tanúja

Szlovákiai utazás
A Kárpátaljai Szent Márton Karitász munkatársai 2023. 

július 16. és 18 között szlovákiai utazáson vettek részt, 
melynek programja tartalmazott testvérintézménnyel való 
ismerkedést, szakmai tapasztalatcserét, és természetesen 
aktív pihenést is. „Meglátogattuk Leibicben a Szent Erzsé-
bet Hospice-házat, ahol magas színvonalon biztosított a 
gyógyíthatatlan betegek ellátása és ápolása folyamatos 
orvosi ellenőrzés mellett, Iglón a Szepesi Katolikus Kari-
tász által fenntartott hajléktalan szállót és az ahhoz tar-
tozó óriási gazdaságot, a Szt. József otthont, ahol sérült, 
súlyosan fogyatékos gyermekekkel foglalkoznak, és az 
idősek, betegek nappali ellátása céljából létrehozott a St. 
Kataríny Labouré napközi otthont. Visszaúton még betér-
tünk Petrovanyba, a domonkos nővérek által működtetett 
idősotthonba is. Ők gyakran szerveznek segélyszállítmá-
nyokat az ukrajnai rászorulók részére. Utazásunk másik 
nagy ajándéka, az átélt közös élményeken kívül, hogy 
Majnek Antal nyugalmazott püspök atya is részt vett ve-
lünk az utazáson és minden programban. A legnagyobb 
köszönet a program megálmodóját és fő szervezőjét Pa-
jerszka Katalint illeti, aki rengeteg karitatív elfoglaltsága 
között még erre is talált időt.” (FI)
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Érdekes dolgot tapasztalok mosta-
nában itt, a háborús közegben 
Kárpátalján. Röviden talán így le-
hetne megfogalmazni: az állandó 
bizonytalanság közepette sokan 
kénytelenek kilépni az eddig is-
mert távlatukból, és meglátnak va-
lami nagyobbat. 

Nálunk ugyan korábban sem volt ki-
számíthatónak mondható az élet, de a 
háború kezdete óta végképp eltűnt min-
den tervezhetőség, logika, létbiztonság; 
igazából nem lehet tudni, mit hoz a más-
nap. Egy ismerősöm mondta nemrég: 
na, itt aztán tényleg megtanul az ember 
a Gondviselésből élni…

De bizonytalanabbá vált a helyzet a 
világ többi részén is. Azt hiszem, a kérdés 
nem is az, hogy mi lesz velünk ebben a 
helyzetben, hanem az, hogy mi mit kez-
dünk a helyzettel. Elkezdünk azon ag-
gódni és keseregni, amit veszítünk vagy 
veszíthetünk, vagy felemeljük a tekintetün-
ket, és észrevesszük, mi az a nagyobb jó, 
ami felé az Úr akar minket vinni.

Érdekes, úgy tűnik, szükségünk van 
egyfajta megfosztottságra, elbizonyta-
lanodásra ahhoz, hogy végre kilássunk 
a magabiztos terepünk magasra emelt 
falai mögül. Sokszor nem vesszük észre, 
hogy mekkora a látóhatár a falainkon 
túl – amíg ezek a falak le nem rombo-
lódnak. Kicsinnyé kell lennünk, hogy 
megértsük a nagy dolgokat.

A fejlett társadalmak tragédiája ép-
pen a nagyság: annyi mindent biztosít 
már magának az ember, hogy úgy tűn-
het számára, nincs már szüksége Is-
tenre, jól elvan nélküle is. 

De Isten híján csak a halál kultúráját 
tudja létrehozni; a fix pont és irány nél-
kül kóválygó, valamit kereső emberek 
depressziós tömegeit. Mert a belülről a 
Mennyországra vágyakozó ember üres-
ségét egyedül a nagybetűs Isten tudja 
igazából betölteni, a kisbetűs istenek 
sokasága soha.

Mi értelme van?
A világ Teremtőjének logikája felüle-

melkedik a mi emberi logikánkon. A 
lenti perspektívából nem mindig érthető, 
mi értelme van annak, ahogyan Ő mű-
ködik. Mi „értelme” volt egy magasan 
képzett, teológiából és filozófiából dok-
torált, remek szervezői tehetséggel 
megáldott papnak meghalni egy egy-
szerű emberért Auschwitzban? Mek-
kora hasznára lehetett volna még a tár-
sadalomnak! – De Isten logikája más, 
Maximilian Kolbe atya szeretet-halála 
nemcsak a tábor lakóinak adta vissza a 
reményt, hanem az egész világ szá-
mára tanítássá és tanúságtétellé vált.

Mi értelme van annak, hogy Krisztus 
kiviszi Pált abból a közegből, ahol iga-
zán magabiztosan mozgott, ha valaki, 
hát ő igazi zsidó, tehetséges, belevaló 
farizeus volt, a közösség ígéretes, elis-
mert tagja. Krisztus elviszi őt a pogá-
nyok közé, ahol ő senki, más a mentali-
tás, a kultúra, a nyelv. Mégis: nem a 
nagy Saulus, hanem a kicsiny Paulus 
lesz a nemzetek apostola, aki örökké 
világítani fog lent a földön és fönt a 
Mennyben.

Pétert, az írástudatlan galileai ha-
lászt Rómába viszi, az akkori világ fővá-
rosába. A nagy filozófusok, szónokok, 

politikusok és kereskedők városába, 
számára teljesen idegen és félelmetes 
világba. Bizonyára nem mozgott olyan 
magabiztosan a római társadalomban, 
mint a hálók és bárkák világában. De 
felépíti az Egyházat.

Krisztus ezt teszi velünk is, ha enged-
jük: újra meg újra kivisz minket arról a 
„helyről”, ahol magabiztosnak, otthono-
san mozgónak érezzük magunkat – ki-
vezet minket, mint Ábrahámot a csa-
ládja és rokonai köréből, idegen földre. 
Ahol „kicsik vagyunk”, rászorulunk egy-
másra és az Úrra – mint például ennek 
a háborúnak a bajaiban, ahol nem ma-
rad más biztos pont, csak Isten és az 
emberi kapcsolatok.

Összefüggésben van ez a fejre állí-
tott logika az Evangélium szavaival: 
„elrejtetted ezeket a bölcsek és okosak 
elől, és kinyilatkoztattad a kicsinyeknek. 
Igen Atyám, így tetszett ez Neked!” Ér-
dekes, hogy sokszor nem a mindent jól 
csinálók, a tehetségesek azok, akik vé-
gül valami nagyszerűt visznek végbe, 
hanem az esendő, ügyetlenkedő ember-
ben visz végbe valami nagyot az Isten, 
akinek ő teret adott.

A bizonytalanság, a nehéz helyzet 
alkalom arra, hogy kicsinyekké legyünk. 
A jó hír, hogy Isten kinyilatkoztatja ma-
gát a kicsinyeknek. Ahol egyszer felis-
merjük és elismerjük, hogy kicsik va-
gyunk, ott megnyílhat végre a tér Isten 
nagyságának, ahol pedig Ő működni 
kezd, ott korábban sosem látott távlatok 
válnak láthatóvá.

Popovicsné Palojtay Márta

Krisztus kivisz minket a magabiztosságunkból, 
hogy aztán Ő működhessen bennünk

arról, hogy valaki segít, hogy senkit sem felejtenek el. Az em-
berek támogatják egymást; „tehát nem látunk embereket meg-
halni az út mentén, mert senki sem felejti el őket. Ez a meggyő-
ződés valóban reményt ad az élethez, és ez volt az én hitem 
alapja is. Ha nem feledkezünk meg az emberekről, akkor sike-
rülhet reményt adnunk a túléléshez. Mert reményt kívülről nem 
tudunk hozni – élelmiszert, anyagiakat és mindent mást igen; 
ezeket adhatunk a nehézségekkel küzdő embereknek, de a 
reményt nem tudjuk átadni, azt a szívükben kell megteremte-
niük. Nem parancsolhatjuk nekik, hogy teremtsenek reményt, 
de barátok lehetünk, és együtt haladhatunk; mellettük lehe-
tünk, biztosítva őket arról, hogy nem felejtették el őket. Ebből 
lesznek képesek reményt teremteni a túléléshez.”

A Caritas Isten szeretetének tanúja – hangsúlyozta az in-
terjúban a szervezet új elnöke. – Fontos, hogy a Caritas nem 
csak azokat foglalja magában, akik a legfelsőbb vezetői szin-
teken dolgoznak vagy a tisztségviselők közé tartoznak. Az 
alapoktól kezdve, az összes önkéntesünk és munkatársunk: ez 
a Caritas.

„Minden önkéntesünk magában hordozza a Caritas jel-
lemzőit. Ők a Caritas. Akik az adminisztrációban vagyunk, 
nem csak mi vagyunk a Caritas. Mi és az összes önkéntes 
együtt jelentjük a Caritast” – emelte ki Kikucsi Iszao tokiói 
érsek.

Forrás: karitasz.hu
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Kornél atya papi jelmondata – 
„Téged, Isten, dicsérünk” – jól kife-
jezi azt a nehézségekkel megtűz-
delt életutat, amit bejárt, de 
amelyből nem hiányzott Isten bő-
kezű kegyelme és szeretete.
Dióssi Géza 1942. május 15-én 
született Kolozsvárott, egy négy-
gyermekes család első gyermeke-
ként. 1944-ben a háborús helyzet 
miatt a család Magyarországra 
költözött, először Mátranovákra, 
majd Budapestre. A piarista gim-
náziumban tanult Budapesten, 
majd érettségi után Esztergomban 
és az egri szemináriumban foly-
tatta tanulmányait. 1966. június 
19-én szentelte pappá Egerben 
Brezanóczy Pál érsek.

A domonkosokkal már gyerekkorától 
fogva tartotta a kapcsolatot, a szerze-
tesrendek 1950-es feloszlatása miatt 
1964. július 5-én Sopronban egy lakás-
ban tett örökfogadalmat Csertő János 
György OP atya kezébe. Rendi névként 
a Kornél nevet kapta.

Mint egyházmegyés pap először 
Salgótarjánban szolgált, majd plébá-
nos lett Zabarban, Karancslapujtőn, Put-
nokon. 1989-ben négy paptársával 
együtt elsőként mentek Kárpátaljára, ő 
maga már hivatalosan is domonkos 
szerzetesként. Kornél atya hat évet töl-
tött Munkácson, ahol minden papi fela-
datot elvállalt és teljesített.

1995-ben visszatért Magyaror-
szágra. 2000-ig a domonkosok által 
alapított Szent László plébánián szol-
gált Debrecenben, majd 2005-ig a bu-
dapesti Rózsafüzér Királynéja templom 
plébánosa volt. Ekkor betegsége miatt 
nyugállományba vonult, és a domonko-
sok soproni rendházába költözött, ahol 
a nagy türelemmel viselt súlyos beteg-
ség ellenére sem vonult vissza teljesen, 
részt vett a szolgálatban a szentmiséken 
való koncelebrálással és gyóntatással.

Amikor Debrecenbe került, bemutat-
kozó levelében Kornél atya így írt hívei-
nek kárpátaljai küldetéséről: „1988 
őszén említette egy papi összejövetelen 
Seregély István egri érsek, hogy a kár-
pátaljai Munkács főesperese papokat 

kér a Szovjetunióban élő magyar hívek 
lelkipásztori szolgálatára. Az érsek azt 
volt kénytelen válaszolni: nem tud kül-
deni, mert úgysem engedi az állam, és 
nem lesz, aki vállalja az ottani munkát. 
Erre jelentkeztem érsek úrnál, hogy né-
hány évre szívesen elmegyek missziós 
munkára. És az elképzelhetetlen terv 
valóra vált: 1989 őszén öt magyar pap 
mehetett Kárpátaljára (akkor még a 
Szovjetunióba). A változás itthon is be-
következett, 1989 nyarán nyilvánosan is 
újraindulhatott a szerzetesélet. Így én is 
felvettem a dominikánus szerzetesi ru-
hát, amit még 1963-ban titokban öltöt-
tem magamra. Kárpátaljára már do-
monkos szerzetesként érkeztem. Rendi 
elöljáróim ugyan más feladatra válasz-
tottak ki, de végül elengedtek az ottani 
szolgálatra. Kárpátalján az idős munká-
csi lelkipásztor, Csáti József mellé kerül-
tem, és tanúja lehettem a lelki fellendü-
lésnek. Eleinte csak a legszűkebb 
munkát végezhettük, szentmise, gyónta-
tás, temetés, keresztelés és esketés titok-
ban. 1990 tavaszán állami tilalom elle-
nére elkezdtük a hitoktatást, és egyre 
több gyerek jött. Addig hittan csak titok-
ban volt, ma már a munkácsi magyar 
iskola diákjainak nagy része hittanos. 
Munkácson először egyedül voltam do-
monkos szerzetes. Később Szlovákiából 
került oda egy atya, majd Lengyelor-
szágból is egy – és próbáltuk a közös 

szerzetesi életet megvalósítani. Ez szá-
momra a nyelvi nehézségek miatt nehéz 
volt, és még gyakorlatom sem volt a kö-
zösségi életben. Ezért 1994-ben azt 
kértem, hogy engedjenek el egy évre, 
hogy Magyarországon gyakorlatban 
próbáljam, tanulhassam a közösségi 
életet. Elöljáróim 1995 őszén meghall-
gatták kérésemet, egy évre hazajöttem 
és a soproni kolostorunkban éltem kö-
zösségi életet.” A következő évben 
rendje otthon tartotta, de Kornél atya a 
későbbiekben sem feledkezett el Kár-
pátaljáról.

Viszonylag rövid időt, mindössze hat 
évet töltött Kárpátalján, de ezek az évek 
nem múltak el nyomtalanul sem az ő, 
sem a vele találkozó hívek életéből. Egy 
magyarországi híve ezekkel a szavak-
kal emlékezett vissza: „1997. október 
4-5-én viszonoztuk ungvári testvéreink 
látogatását, és Kornél atya vezetésével 
Ungváron és Munkácson, Kornél atya 
korábbi szolgálati helyén töltöttünk két 
napot, ahol találkoztunk Majnek Antal 
püspök atyával is. Nagy felfedezés volt 
szemtől szemben megtapasztalni az ot-
taniak életkörülményeit. De jó volt azt is 
látni, hogy mekkora szeretettel vették 
körül Kornél atyát a kisiskolások, óvodá-
sok, a régi hívek.”

Egyházmegyénket jelenleg vezető Lu-
csok Miklós püspök atya, aki maga is 
domonkos szerzetes, még ifjú fiatalem-
berként Kornél atya munkácsi szolgá-
lata alatt került közelebb a gyakorló 
keresztény hithez, tőle kapta az első 
impulzusokat a megtérésre és hitéleté-
nek elmélyítésére. Egy interjúban Miklós 
püspök így nyilatkozik erről: „Amikor a 
Szovjetunió szétesett, Dióssi Kornél do-
monkos atya az elsők között érkezett 
Munkácsra. Ő adta a kezembe a Szent-
írást, ő készített fel az életgyónásra, az 
elsőáldozásra. Később más domonko-
sokat is megismertem. Sokat beszélget-
tünk, láttam az életüket, és vágytam 
arra, hogy én is így éljek.”

„Visszaemlékezésemnek A Legenda 
címet adtam. Életemben talán először 
írok memoárt, amihez munka után fárad-
tan nincs sok kedve az embernek, kivéve 
ha Dióssi Géza atyáról van szó.      

„Téged, Isten, dicsérünk”
Emlékezés Dióssi Géza Kornél OP atyára
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Így emlegetem a három misszioná-
rius egyikét, akik a Szovjetunió szétesé-
sekor máris vállalták a biztos bizonyta-
lanságot és Kárpátaljára jöttek. 

Kornél atya már az első benyomásra 
is rendkívül megnyerő volt. Fehér reve-
renda, mosolygós mimika és magával 
ragadó fiatalos lendület rázta fel a sek-
restye komorságát. 1989 és 1995 kö-
zött voltam napi-heti kapcsolatban a 
domonkos szerzetessel. 

Nem sokkal érkezése előtt kezdtem 
el ministrálni a templomban a sokat 
megélt, de már igencsak idős és beteg 
Csáti Czap József atyánál. Az espe-
res-vikáriusnak köszönhetően a plébá-
nia sok mindent átvészelt hosszú időn 
át. De most a Gondviselés valami egé-
szen újat adott a híveknek a nagy válto-
zások idején. 

Szakteológiai magyarázattal élve 
mondhatnánk, hogy a II. Vatikáni Zsinat 
vívmányait hozta el és foganatosította 
meg elsőként Munkácson az új plébá-
nos. Persze mi gyerekek erről nem sokat 
hallottunk, de annál inkább megéltük. 
Hirtelen megnőtt a templombajárók és 
elsőáldozók száma. Ministrálni egyene-
sen kiváltságos és büszke érzés volt. 

Nem volt olyan alkalom, hogy ne lett 
volna ránk ideje. Egy kis beszélgetésre, 
gyónásra, áldozásra. Beindult a hittan. 
De nem akármilyen. Filmeket néztük 
Kornél atya házában. Jézus élete, Ben-
Hur, Napfivér Holdnővér stb. Időnként 
kevertük a témát. Vígjátékokat vetített 
nekünk, mint pl. a Rendőrakadémia. Hát 
az meglepő volt, mert néhány jelenet a 
női test szépségét volt hivatott bemu-
tatni. De Kornél atya úgy vélte, nem baj, 
ha tudjuk és értjük a nemek közti különb-
ségeket. Vele mindenről lehetett be-
szélni. Nem arra volt kíváncsi, hogy mit 
nem tudunk, mert nem is tudtunk semmit, 

hanem mit lehet kihozni 
belőlünk. Kirándultunk, 
fociztunk, templomkövet 
szenteltünk meg miegy-
mást. 

A krisztusi tanítást a 
mindennapokban zsiger-
ből alkalmazta. Magy-
arán, nem csinált velünk, 
gyerekekkel semmi mást, 
csak szeretett. Mi pedig 
viszont! Megértettem mel-
lette, hogy a pap is em-
ber. A misebort sosem kel-

lett visszavinni a sekrestyébe, bátran 
kitölthettem mindet a kehelybe. De víz-
ből persze csak csínján. Mértéktartás-
ból azonban példát mutatott minden té-
ren. Nagyböjt idején gyakran csak egy 
kefir volt a menü. 

Magával ragadott bennünket az al-
kalmak megélésében. Mélyen átéreztük 
a nagypénteki liturgia fájdalmát és 
együtt örültünk a feltámadásnak. Persze 
ennek része volt a húsvéti sonka is, de 
Kornél atya jól tudta, hogy egyszer 
majd a sonkától eljutunk a metafizikáig 
és elkezdjük kapizsgálni a felfoghatat-
lant. 

Emlékszem micsoda ünnepi hangulat 
járta át a falusi házat és hát a fél falut, 
amely összegyűlt az új templomuk alap-
kövének megszentelése alkalmával ren-
dezett agapén. Bár kárpátaljai kifeje-
zéssel élve ez inkább egy lakoma volt a 
javából, amelyet a görögkatolikus püs-
pökkel közösen rendeztek. Az asztali 
áldás után az atyák jóízűen felhörpintet-

ték a szépen mért vodkát, ezzel kezde-
tét vette az össznépi mulatság. Valami 
ősi keresztény hagyomány elevenedik 
meg a közösség szívében ilyen alkal-
makkor. Ott van mindenki, a püspök is. 
És ahol a püspök, ott az Egyház. „Dulis-
kovich unoka!” – mondta Kornél atya a 
püspöknek, az ugyancsak legendás Du-
liskovich Eumén görögkatolikus pap 
dédnagyapámra célozva, akit fiával 
együtt lágerbe vittek a szovjetek, de 
csak ő tért vissza. 

Nem gondolom, hogy Kornél atya 
mindig mindent megtervezett volna. Vi-
szont olyan szilárd alapokra, sziklára 
épített bármit velünk kapcsolatban, 
hogy az meghatározó lett. Sok gyerek 
kezdhette meg hamarosan tanulmányait 
Magyarországon. Én is a piaristáknál. 
A belépőm oda Kornél atya ajánlása 
volt, mert a felvételin a hibátlan hittanon 
kívül mást nem nagyon tudtam felmu-
tatni. Persze négy évvel később rende-
sen leérettségiztem, mert ő tudta, hogy 
képes vagyok rá és én hittem neki. 
„Fogni kell, mert elkutyul!” – mondta 
viccesen édesanyámnak, amikor a szi-
goráról híres Piarista Gimnázium felé 
vettük az irányt. Őszintén megmondta a 
véleményét, ha hülyeséget csináltunk, 
de mindig kiállt mellettünk. 

Történt egyszer, hogy az esti mise 
után átküldött bennünket, ministránsokat 
a kápolnába, hogy kedvünkre válasz-
szunk ruhát a segélyszállítmányból. 
Hát, nem minden ruhakupac volt szaba-
don választható, mert már „foglaltak” 
voltak a jobb portékák, amelyeket árgus 
tekintettel őriztek a „bennfentesek”. De 
Kornél atya egyből észrevette rajtunk, 
hogy valami nem stimmel, és miután 
hangosan felszólított bennünket, hogy 
valamennyi kupacból válogassunk, a 
„bennfentesek” is hirtelen angyalokká 
változtak. 

Aztán sok évvel később ő is felment 
az angyalok közé. Valami kapcsolat 
előbb utóbb mindig újraéledt kettőnk 
között, bármennyire is távolra sodort 
egymástól az élet. Azóta is, nem múlik 
el egy nap, hogy ne gondolnék rá. Ta-
lán mert még mindig ott van velünk és 
fentről vigyáz ránk, nehogy elkutyulód-
junk…” (KZ)

Forrás: domonkosok.hu, 
személyes beszámolók, riportok
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2023. július 23-án, vasárnap tartották az egyházmegyei 

ifjúsági napot, amelyet 2019 óta először rendeztek meg 
ilyen nagyszabású rendezvényként. A 250 résztvevő fiatalt 
szeretettel látták vendégül a Szent József nővérek Pósaházán. 
A találkozó mottója Máté evangéliumának szavai voltak: 
„Boldogok az irgalmasok, mert majd nekik is irgalmaznak”. 
„Az eredeti ötlet az volt – mondta Jenő atya, a nap fő szer-
vezője -, hogy tartsunk egy dicsőítő imanapot, hogy ebben a 
sok szenvedéssel, gyűlölettel, haraggal és a megbocsátás 
hiányával terhelt háborús időszakban minél többet és minél 
többen dicsérjük az Urat.”

A Kárpátaljai KultúrKaraván új programsorozatának ke-
retében június 26. és 28. között vidékünkre látogatott Wolf 
Kati magyar énekesnő, aki fantasztikus gyermekműsorral, 
valamint felnőtteknek szóló beszélgetéssel és dalösszeállítás-
sal kedveskedett a kárpátaljai közösségnek több helyszínen 
is. Az énekesnő Kígyóson, Jánosiban és Nagydobronyban 
tartott Gyerekszáj címen játékos, énekes-dalos előadást óvo-
dások és kisiskolások számára.

Szent Domonkos augusztus 8-i ünnepéhez legközelebb 
eső hétvégén a „domonkos család” tagjai szentmisével ünne-
pelték alapítójukat.

Augusztus 14-én ünnepeltük a Kárpátaljai Római Kato-
likus Apostoli Kormányzóság megalapításának 30. év-
fordulóját. A kárpátaljai római katolikusok 1945-ig Szatmár-
hoz (Satu Mare) tartoztak. Fél évszázados szünet után Szent 
II.János Pál pápa létrehozta ezt az új egyházkerületet Mun-
kács központtal, melynek első ordináriusa a kijevi nuncius, 

Antonio Franco volt, titkára pedig Milán Sasik, lazarista pa-
punk. Hálát adunk Istennek azért a kegyelemért, hogy egyhá-
zunk évtizedek után újjászülethetett és újra szabadon működ-
hetett.

Augusztus 12-én ünnepélyes szentmisével és az oklevelek 
átadásával lezárult a Felnőtt Teológiai Továbbképző Tan-
folyam (ismert nevén FTK) 3 éves képzése. A végzett hallga-
tók a Munkácsi székesegyházban tartott ünnepi szentmise 
végén vehették át oklevelüket. A szentmise főcelebránsa Lu-
csok P. Miklós püspök, apostoli kormányzó volt. Vele együtt 
mutatta be a szentmisét Majnek Antal nyugalmazott püspök, 
az FTK egykori elindítója és jelenlegi tanára, továbbá Heidel-
sperger István, az Egri Egyházmegye papja, aki szintén a 
kezdetektől tagja a tanári testületnek, és Gerzanics Szergej, 
püspöki irodaigazgató. A szentmisén szolgált Rohozsán Jó-
zsef diakónus is, az FTK szervező-koordinátora. A Munkácsi 
Egyházmegyében az FTK 30 évvel ezelőtt indult el Majnek 
Antal püspök kezdeményezésére. A hallgatók a három éves 
képzés során alapvető ismereteket szereznek a következő 
tárgyakból: fundamentális teológia, liturgika, dogmatika, bib-
likum, egyháztörténelem, erkölcstan, kateketika, filozófia, 
ökumenizmus, aszketika-misztika, egyházjog, egyháztan, 
szentségtan. Aki elvégzi a képzést, gyermekek, fiatalok hitok-
tatását és egyéb egyházi csoportok vezetését végezheti a 
helyi plébános felkérésére.

Egyházközségeink lelkes papjai, hitoktatói és még sokan a 
nyár folyamán számos tábort szerveztek a gyerekeknek. Le-
hetetlen mindegyiket felsorolni!

A csapi plébánia július 10. és 15. között családegyesítő 
hittanos tábort tartott Egerben, június 26. és 30. között pedig 
napközis tábort szervezett. Az augusztus sem telt el tétlenül, 
augusztus 7. és 12. között balatoni hittantábort rendeztek.
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Beregszászban július 17. és 21. között tartották meg a 
napközis hittantábort. Béres Erzsébet hitoktató minden napra 
új tanítással érkezett, és minden alkalommal egy új értékről 
beszélgettek. Első nap Jónás története alapján az engedel-
messég fogalma került középpontba, amikor a gyerekek meg-
tanulhattak odafigyelni Jézus szavára, és engedelmeskedni is 
neki. Kedden Zakeus történetével ismerkedhettek meg a részt-
vevők, melyben a vámos példája arra tanította a kicsiket, 
hogy az életben mindig ragaszkodjanak a becsületességhez. 
Szerdán a megbocsátás került előtérbe. Negyedik nap az 
örömről volt szó az „Örüljetek az Úrban mindenkor” szentí-
rási idézet alapján. Mindegyik témához hozzáillő énekeket is 
tanultak, amit pénteken, az összegző alkalmon koncert formá-
jában előadtak Molnár János plébános atyának. 

Isten a teremtéskor megformálta az embert, majd lelket le-
helt belé. Az alkotás folyamatába, az agyagból való formá-
lás örömébe, a tárgyak megteremtésének művészetébe kós-
tolhattak bele a beregszászi római katolikus egyházközség 
hittanosai és minden érdeklődő, aki július 5-én ellátogatott a 
templomudvarba Gál Olga keramikus foglalkozására. 

Ungváron augusztus 24. és 26. között tartották meg az 
elsőáldozásra készülő gyerekek táborát.

Az idén is több plébánián megszervezték a vakációs bib-
liahetet. 

Július 17. és 21 között a munkácsi plébánia hittanos 
gyerekei 5 csodálatos napot töltöttek az idei Bibliahét kere-
tén belül rendezett napközitáborban. Kicsit többet tudtak meg 
a Könyvek Könyvéről, a világ és az ember teremtéséről. So-
kat játszottak, barátkoztak, alkottak, de mindenekelőtt örültek 
egymásnak vidáman építve Isten országát, igazi nagy csa-
láddá válva Őbenne.

Az idén sem maradt el a nagysikerű és immár hagyomá-
nyosnak mondható MITAKU, azaz a ministránstábor és 
focikupa. 2023. június 27–30. között került megrendezésre 
Karácsfalván a görögkatolikus líceumban. Az elmúlt évekhez 
hasonlóan idén is nagy volt az érdeklődés a ministránsok kö-
rében. Összesen 85 ministráns, 17 csapat jelentkezett. Az 
ungvári járás falvaiból, valamint Ungvárról, Munkácsról, a 
nagyszőlősi járásból és Husztról érkeztek a csapatok, hitokta-
tóik és papjaik kíséretében. A tábor nagyon jó hangulatban 
telt, a foci mellett természetesen része volt a mindennapi 
szentmise, az imádság, a baráti beszélgetések és a játékok is.

Július 24. és 29. között Perecsenyben rendezték meg az 

ukrán ajkú ministránsok számára a tábort, melyen 30 minist-
ráns fiú vett részt az egyházmegye minden kerületéből. A 
lelki és közösségépítő programok mellett természetesen he-
lyet kapott a sport is. Miklós püspök július 25-én látogatott el 
a táborba, ahol ünnepi szentmisét celebrált.

Az idén is nagy sikere volt a Kárpátaljai Gitáros Tábor-
nak, melyet az Ungvári Szent Gellért Kollégiumban rendez-
tek meg július 17. és 23. között. Jubileumi tábor volt, ugyanis 
20. alkalommal került megrendezésre. Több csoportot indítot-
tak a szervezők, a gitározni már tudó és a gitározni vágyók 
részére. A zene, a ritmus gyorsan összekovácsolta a fiatalo-
kat, de a közösségépítésről a szervezők is gondoskodtak a 
közös játék és tevékenység által. Tudjuk, hogy aki énekel, 
kétszeresen imádkozik. A zene és az ének nyelvén együtt di-
csőítették az Istent, melynek különösen lélekemelő pillanatai 
voltak a szentmisék. A tábor zárószentmiséjét Miklós püspök 
atya tartotta a fiataloknak.

Az Ifjú Lámpás Missziós Közösség idén is megtartotta 
Kárpátalján a 13 év fölötti fiatalok számára lelkigyakorlatát, 
mely a béke témája köré szövődött. Hogyan beszél Jézus a 
békéről? Mit is jelent a béke? Egyáltalán lehet-e igazi béke 
itt, ezen a világon? Hol és hogyan vagyok benne jelen. 
Ezekre a kérdésekre keresték a választ a fiatalok időt szen-
telve Istennek, hogy elmerüljenek az Ő végtelen szeretetében 
és irgalmában.

Augusztus 4. és 6. között, Munkácson, a Szent Imre Kollé-
gium adott otthont a „Csak Istenben nyugszik meg a lel-
kem” címet viselő lelkigyakorlat, melyet Majnek Antal 
nyugalmazott püspök és Popovicsné Palojtay Márta vezettek. 
A résztvevők sokat tanultak arról, hogyan adják át gondjaikat 
Istennek, és hasznos tapasztalatokra tettek szert.
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Július 25-én, Szent Jakab apostol ünnepén Majnek An-
tal nyugalmazott püspök megáldotta az ungvári római katoli-
kus plébánia udvarában található felújított Mária-szobrot. A 
hívek az Égi Édesanya közbenjárását kérték, hogy Isten adjon 
békét a szívünkben, családunkban, a világban! 

Augusztus 6-án pedig, Urunk színeváltozása ünnepén Lu-
csok Miklós püspök, apostoli kormányzó megáldotta a temp-
lom felújított szentélyét.

Augusztus 21. és 30. között zajlott le a Lourdes-ba és 
Fatimába szervezett buszos zarándoklat. A résztvevők 
nem kirándulók voltak, hanem igazi zarándokok, akik megta-
pasztalták, hogy a nem kis fáradtsággal járó úton közelebb 
kerülhettek Istenhez. 

Szürte hívei július 14-én ünnepelték templomuk felszen-
telésének 15. évfordulóját.

Július 26-án tartották meg Orosziban a Szent Anna-bú-
csút. A csapi plébánia temploma is Szent Anna tiszteletére 
van szentelve. Csapon a búcsút július 23-án ünnepelték.

Beregardóban július 23-án Szent Kinga templombúcsút 
tartottak. 

A koncházai hívek Szűz Mária királynő ünnepén tartot-
ták meg a búcsút, a tiszaújlaki templom hívei pedig Szent 
Ilona ünnepnapján.

Beregszászon szeptember 16-án, a Szent Kereszt Felma-
gasztalása ünnepén volt a templombúcsú.

A nyár folyamán folytatódtak az elsőáldozási és a bér-
málkozási ünnepek is. 

rövId hírek
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Július 9-én Beregardóban és Beregdédán részesültek 
az elsőáldozás kegyelmében az arra felkészült hittanos gye-
rekek.

Sislócon július 2-án tartották meg az ünnepi szentmisét, 
amelynek keretében Miklós püspök atya 17 fiatalnak szolgál-
tatta ki a bérmálás szentségét. Nevetlenfaluban augusztus 
27-én bérmálta meg a püspök atya a felkészülteket.

Szent Kristóf július 25-i ünnepnapja alkalmából több he-
lyen fennmaradt a járművek megáldásának szép szokása. 

Elkezdődött az új tanév, az egyházközségek mindenütt 
megtartották a Veni Sancte szentmisét. Szép szokás, hogy 
ilyenkor a lelkipásztorok megáldják az iskolatáskákat vala-
mint a diákokat és tanáraikat, kérve számukra a Szentlélek 
bölcsességét az új tanévre.

Szeptember 15-ről 16-ra virradóra egyházmegyei imavir-
rasztás tartottak Ungváron, melynek fő célja volt a hívek 
egyesítése a békéért való közös imádságban. Emellett lehető-
séget adott részt venni egy nagyobb szabású egész éjszakás 
lelki programon az Egyházmegye azon tagjai számára, akik 
nem tudnak elmenni Máriapócsra a már hagyományos éves 
zarándoklatra.  Az esti nyitó szentmisét Lucsok P. Miklós apos-
toli kormányzó, a záró reggeli szentmisét pedig Majnek Antal 
nyugalmazott püspök celebrálta. Nagy kegyelem és ajándék 
volt minden résztvevőnek, hogy egy éjszaka erejéig szívükkel 
összeforrhattak az imában és egy családként felajánlhatták 
ezt az áldozatot a hőn áhított békéért.

1903–2023. 120 évvel ezelőtt szentelték fel Csapon a 
római katolikus templomot. Szeptember 17-én a hívek, főpász-
torukkal együtt ünnepi szentmise és az azt követő szeretetven-
dégség keretében adtak hálát Istennek ezért a házért, ahol 
Vele találkozhatnak, ahol szól hozzájuk, és ők is szólhatnak 
hozzá, ahol megpihenhetnek az élet viharai közepette.
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Tudtad? 
Attribútum, a vallásban olyan tárgy vagy jelvény, amely 

a szentek erényeinek jelölésére szolgál, elválaszthatatlanul 
hozzájuk tartozik. A képzőművészetben ábrázolt szenteket 
gyakran nem az arcukról, hanem a jelképükről ismerjük fel. 
A régi freskókon, templomi ábrázolásokon – mivel akkori-
ban még csak kevesen tudtak írni és olvasni – ezek a jelké-
pek szolgáltak arra, hogy a hívők a szenteket azonosítani 
tudják. 

A katolikus egyháznak többezer szentje van. Egyes jelké-
pek utalhatnak az erényekre. Például a liliom a szűzi tiszta-
ság, a mérleg az igazságosság jelképe. Kifejezhetik a szent 
foglalkozását. Például az üllő Szt. Eligius jelképe. De utal-
hatnak arra is, hogy a szent kinek a pártfogója. Például 
Szent Cecília a zene védőszentje, gyakran ábrázolják orgo-
nával, vagy valamelyik húros hangszerrel. Egyes jelképek 
lehetővé teszik annak felismerését, hogy az adott személy 
apostol, vértanú volt-e. Így pl. a pálma a vértanúk, a könyv 
az apostolok és evangélisták, a korona a királyok, a fegy-
ver a katonák, az orvosság az orvosok általános ismertető-
jegye.

Nézz utána, hogy mi a jelképe az alábbi szenteknek, 
akiknek októberben van az ünnepük. Segítenek a képek is :) 
Rajzold a jelképeket a szentek neve melletti körbe! A másik 
körbe pedig írd be azt a napot, amikor az ünnepe van!

Szentek jelképei, szentírás, szentolvasó

Tudtad?
Szeptember utolsó vasárnapján van a Szentírás vasár-

napja. A Biblia védőszentjének és pártfogójának, Szent Jero-
mosnak az ünnepéhez, szeptember 30-ához legközelebb eső 
vasárnapot a Szentírás vasárnapjaként ünnepeljük. A Bibliát 
latinra fordító egyházatya mondása szerint „aki nem ismeri a 
Szentírást, nem ismeri Krisztust!” Ezen a napon a templomok-
ban kiemelt helyre teszik a Szentírást. Adjunk hálát Istennek 
azért, hogy igéje által megismerhetjük tetteit, eligazítást és 
erőt meríthetünk belőle.

Írd a Bibliába a kedvenc idézetedet!

Tudtad? 
Az egész világon olvassák és igyekeznek tettekre váltani 

az Életigét, az adott hónapra kiválasztott bibliai mondatot és 
a hozzá fűzött magyarázatot. „A világnak az evangéliumra 
van szüksége. Egyetlen igéje is meg tudná változtatni a vilá-
got. Mindenki élheti, mert Jézus minden ember számára fény.” 
– mondta az Életige elindítója, Chiara Lubich, akinek a kezde-
ményezésére sokan csatlakoztak ehhez a gyakorlathoz. 86 
nyelvre fordítják le, és 14 millió emberhez jut el a média és az 
internet segítségével. A kiválasztott havi Ige megélése és a 
belőle született tapasztalatok megosztása sok ember és kö-
zösség életére van hatással. 

Fedezd fel, és jegyezd meg, hogy a Szentírás melyik mon-
data a szeptemberi és az októberi Életige!

Szeptember: Mt 22,21
Október: Zsolt 145,2

ASSISI SZENT FERENC

ANTIóCHIAI SZENT IGNÁC

SZENT LUKÁCS
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Szent II. János Pál pápáról, akinek 
ünnepe október 22-én van? A helyes 
válasz kezdőbetűjét írd be a négyzetbe. 
Jó megfejtés esetén megkapod a város 
nevét.

1. Melyik országban született?
J: Németország
K: Lengyelország
L: Olaszország

2. Mi az eredeti neve?
R: Karol Wojtyla
S: Albino Luciani
T: Joseph Ratzinger

Tudtad?

Október a rózsafüzér hónapja. Szűz 
Mária hív, hogy vele együtt imádkozz, 
és Fia életére emlékezzél. Jól ismeri Őt, 
segíteni tud hát abban, hogy az imád-
ság által közelebb kerülj Hozzá. Ami-
kor a rózsafüzért, vagy más néven a 
szentolvasót imádkozod, sok-sok em-
berrel együtt ver a szíved: közel vagy 
távol tőled, sokan kérik Máriát, hogy 
imádkozzon velük együtt Istenhez. A 
rózsafüzér a mi ajándékunk Szűz Mári-
ának – minden szépen elmondott imád-
ság egy-egy újabb rózsa az Ő koroná-
jába. Ebben a hónapban imádkozd el 
többször is a rózsafüzért! A nagy sze-
mekre írd annak a személynek a monog-
ramját, akiért felajánlod az imádságot! 
Középre pedig rajzold be Szűz Máriát!

Tudod-e?

3. Melyik évben választották pá-
pává?

D: 1968
G: 1975
A: 1978

4. Mi volt a pápai jelmondata?
K: Egészen a tiéd
P: Az Úr nevében
S: Engedelmesség és béke

5. Melyik ünnep bevezetése kötő-
dik hozzá?

Z: Krisztus, a mindenség királya
M: Mária, az Egyház anyja
K: az Isteni Irgalmasság ünnepe

6. Pápasága alatt hány apostoli 
útja volt?

Ó: 248
Á: 192
É: 310

melyik város érseke volt pápAságA előtt?
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IFJÚSÁGI LELKIGYAKORLAT

Ifjúsági lelkigyakorlat lesz 13 év fölötti fiatalok számára a 
nagyszőlősi Kapisztrán Szent János lelkigyakorlatos házban 
október 20. és 22. között (péntek délutántól vasárnap délig) 
Ámosz atya vezetésével. 

A lelkigyakorlat részvételi díja 500 hrivnya. 
Jelentkezni Megyesi László diakónusnál lehet messenge-

ren, viberen (066 6529411), vagy e-mailen:
(sztmartonegyesulet@gmail.com).

Részletes információkat a jelentkezéskor kapnak az érdek-
lődők.

MÁRIAPÓCSI ZARÁNDOKLAT
Szeptember 29-ről 30-ra 

virradóra idén is szervezünk 
egész éjszakás imavirrasztást 
a békéért azok számára, akik 
átléphetik a határt, illetve a 
jelenleg Magyarországon 
tartózkodó családtagoknak. 

Buszokat szervezünk a ha-
tárig, majd a gyalogos hatá-
rátlépés után másik busz várja 
a zarándokokat.

Jelentkezni lehet Fudella 
Attilánál (+380 97 1803906) 

és Megyesi Lászlónál (+380 66 6529411).

ALKOHOLISTAMENTŐ-SZOLGÁLAT
Az Alkoholistamentő-szolgálat ősszel is folytatja tevékeny-

ségét. Várják a gyógyulni vágyókat és azok hozzátartozóit. 
Szeptember 30-án Ungváron lesz lelkigyakorlat magyar nyel-
ven Béres István állandó diakónus és Petenko Miron atya ve-
zetésével. November 9. és 12. között pedig Nagyszőlősön 
lesz lehetőség elindulni a gyógyulás felé vezető úton.

HITOKTATÓI LELKIGYAKORLAT
Október 6. és 8. között az egyházmegyei hitoktatók szá-

mára szervez lelkigyakorlatot az Új Élet Krisztusban közös-
ség Nagyszőlősön. Érdeklődni Palojtay Mártánál és Fudella 
Attilánál lehet.

MEDJUGORJEI ZARÁNDOKLAT
Október 12. és 16. között Jónás atya, ferences szerzetes 

vezetésével lesz zarándoklat Medjugorjeba.

ÉLETVÉDŐ KÉPZÉS
November 3. és 5. között Szinyákon tartják az egyházme-

gye életvédő képzését. Érdeklődni Palojtay Mártánál lehet.

EMMAUS KURZUS
November 17. és 19. között lesz a következő Emmausz 

kurzus magyar nyelven. A részletekről Fudella Attila tud felvi-
lágosítást adni.

Valika konyhájából
Sajtos rúd

Hozzávalók:
500 g liszt
400 g margarin
2 teáskanál só
80 g reszelt sajt
2 tojássárgája
kb. két evőkanál tejföl
25 gr friss élesztő
Az élesztőt szárazan morzsoljuk bele a lisztbe, majd a 

többi hozzávalóval együtt gyúrjuk össze. 7 cm vastagságú 
lapot nyújtunk belőle. Két órán át pihentetjük. Ezután meg-
kenjük tojásfehérjével, megszórjuk köménymaggal, sze-
zámmaggal, lenmaggal, sajttal. Körülbelül 1 cm-es ru-
dakra vágjuk és 180° fokon megsütjük. Jó étvágyat 






